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صنایع پوشاک زنجیره کارآفرینی با تولید شغل از مزرعه تا بالای استیج های مد روز دنیا 
را با خود دارد و در کشورهای با اقتصاد کشاورزی مانند هند و مکزیک و ایران یکی از 
صنایع استراتژیک محسوب می شود. انقلاب گاندی و استقلال واقعی هند با استقلال 
صنعت نساجی و پوشاک این کشور به نتیجه رسید. البسه معمول از دیرباز از صنایع بومی 
هر منطقه و اقلیم به شکلی مستقل تهیه و تولید می شد و این البسه مفاهیم و مضامین 

فرهنگی دارد و یکی از شاخصه های مردم شناسی نیز به شمار می رود.
برای نیل به استقلال در صنعت پوشاک زیرساخت های مهمی نیاز است. محققان و 
کارشناسان زیادی باید نظریه هایی را بررسی و برای ایجاد یک وفاق ملی در سایه 
همدلی برای رونق اقتصادی یک طرح کامل را در نظر بگیرند که یکپارچه سازی 
تشکل های زنجیره صنعت نساجی، یکی از امتیازها برای رسیدن به استقلال واقعی 

است.

بخشنامه های هزينه ساز
مجيد نامی، نايب رئيس اتحاديه توليد و صادرات نساجی و پوشاک ايران درباره تحقق 

شعار امسال در شرایط بازار با توجه به حضور ویروس کرونا و تعطیلی ها و محدودیت ها 
به »ایرنا« گفته است: »امسال به نام »جهش تولید« نام گذاری شده، در عین حال 
محدودیت هایی در سطح جهانی ناشی از بحران تحریم ها و شیوع ویروس کرونا را 
ارتقای داخلی سازی در صنعت نساجی و پوشاک  بنابراین حرکت به سمت  داریم، 
اجتناب ناپذیر است. نیاز صنعت نساجی، به جز الیاف پلی استر که از داخل تامین می شود، 
پنبه، الیاف اکریلیک و ویسکوز است که از خارج وارد شده و هر گونه توقف در واردات 
سبب افزایش غیرمنطقی قیمت ها یا کمبود می شود. نمی توان همه مواد، ملزومات و 
تجهیزات را دست کم در کوتاه مدت در داخل تامین کرد، به همین دلیل باید طوری 

عمل شود که واردات مواد اولیه و ماشین آلات تولید دچار وقفه نشود.
ماه های گذشته برخی ماشین آلات و مواداولیه مورد نیاز این صنعت به دلیل بخشنامه های 
متعدد بانک مرکزی در ارتباط با تخصیص ارز، بیان منشأ ارز و... در گمرکات ماندند. با 
توجه به این شرایط و نیاز بازار داخلی انتظار داریم شرایط کسب و کار تسهیل شود. این 
قوانین ناگهانی باعث ضرر تاجر و بیکاری کارگر می شود. در مقابل قاچاق رونق می گیرد.

بانك و پارچه
عصر ارتباطات و سرعت گردش اطلاعات از یکسو و بحران های جدید برای بشر 
موجب تغییر سبک زندگی شده است؛ همان طور که ماسک زدن یکی از الزامات 
روزانه  رفتار  تغییر سبک  در حال  مردم  و  آمده  به حساب  در جامعه سالم  زیستن 
هستند. گرمایش زمین و تغییرات اقلیمی از یکسو و تغییر سبک زندگی بشر از سوی 
دیگر موجب شده استارت آپ ها نیاز جوامع را با هزینه و تقابل فیزیکی کمتر برآورده 
پوشاک  جدید  بازار  بازیگران  می توانند  و خلاقیت  نوآوری  با  استارت آپ ها  کنند. 
باشند. مجید نامی بازار امسال را چنین تحلیل می کند: »هفته های پس از اتمام 
تعطیلات عید و قرنطینه، وضعیت خوبی در بازار پوشاک پدید آمد، اما به تازگی بازار 

دوباره دچار افت شده است.
برای  خارجی، شرایط  برندهای  و عدم حضور  واردات  ممنوعیت  دلیل  به  امسال 
برندهای داخلی خوب است، هر چند در مجموع بازار رونقی شبیه پارسال را در همین 
زمان تجربه نمی کند، زیرا با توجه به شیوع کرونا حجم تقاضا در بازار کاهش دارد. 
برندهای ایرانی هنوز با بحران جدی روبه رو نشده اند، اما تامین مواد اولیه به چالشی 
اساسی فراروی تولیدکنندگان تبدیل شده است. این مواد از طریق ارز خریداری و 
وارد می شود و کمبود تخصیص ارز برای واردات مواداولیه و نوسان نرخ ارز را موجب 
می شود که علاوه بر زنجیره تامین )از الیاف گرفته تا پارچه(، در نهایت روی قیمت 

محصولات نهایی تاثیرگذار است.
در جوامع توسعه یافته سیستم طوری طراحی می شود که فعال اقتصادی در حوزه 
به  نباشد و  یادگیری های غیره  به  باشد و چندان مجبور  خودش یک متخصص 
اصطلاح وقتش تلف نشود. شرایط کنونی باعث شده همه بازرگانان و واردکنندگان 
تا تولیدکنندگان درگیر ارز و قوانین و تغییرات روزانه اش  شوند که بازار ملتهب و 

بی ثبات را از سر می گذرانند.
به گفته نامی؛  اکنون ارز برای واردات الیاف و ماشین آلات وجود دارد، اما به اندازه 
افراد  برای  ارز  او درباره نحوه تقسیم تخصیص  داده می شود.  حداقلی تخصیص 
شاغل در زنجیره صنعت پوشاک و نساجی توضیح می دهد: »ارز نیمایی« برای 
پارچه و ماشین آلات  نخ،  برای واردات  از صادرات«  الیاف و »ارز حاصل  واردات 
تخصیص می یابد، اما ارز حاصل از صادرات با نرخ هایی که به صورت رسمی اعلام 
می شود، متفاوت است و اغلب نزدیک به نرخ های بازار آزاد است. همین وضعیت 
باعث شده واردات مواد اولیه کند و تدریجی انجام شود. در حالی که مصرف به قوت 
خود باقی است و مواد ذخیره در انبارها رو به کاهش است. باید بانک مرکزی و 
گمرکات و بقیه نهادهای این زنجیره مساعدت کنند تا جنس جدید جایگزین شود.

سهميه بندی باماسك
کرونا محدودیت را مهمان بهار امسال کرد و خرید مصرف کننده در پوشاک کمتر 
شد اما نیازی به نام ماسک توانست تا حد زیادی به بخش هایی از زنجیره حیات 
ببخشد. به گفته نایب رئیس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران، افت 

در گفت وگو با نايب رئيس اتحاديه توليد و صادرات نساجی و پوشاک ايران مطرح شد

ضرورت استقلال صنعت نساجی و پوشاک 
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بازارها که ناشی از شیوع کروناست، بسیاری از واحدها را به سمت تولید ماسک 
هدایت کرد و بخشی از زیان ها جبران شد، اما در تامین پارچه و مواد اولیه مورد نیاز 
تولید ماسک نیز کمبودهایی وجود دارد، زیرا در برهه ای دلالان مشکلاتی برای 
تامین پارچه ایجاد کردند و امروز نیز پارچه تولید ماسک سهمیه بندی است.اکنون 
وزارت صنعت کنترل دقیقی بر تولید ماسک دارد، اما اجباری شدن استفاده از ماسک 
و به تبع آن افزایش تقاضا، کمبودهایی ایجاد کرد که عمده کسری در زمینه ماده 
اولیه »ملتبلون« )مورد استفاده در یکی از لایه های تولید ماسک( است؛ این ماده در 
داخل نیز تولید می شود اما کافی نیست و بقیه باید وارد شود. ما توانایی تولید روزانه 
11 میلیون عدد ماسک در کشور را داریم و تا این اندازه بدون هیچ مشکلی کار پیش 

می رود و قابلیت صادرات ماسک هم داریم.

وضعيت مطلوب يك صنف

چین در تکنولوژی تولید و سرعت آن یکی از قدرت های بزرگ دنیا محسوب می شود و 
ماشین آلات صنعت نساجی این کشور به کشورهای زیادی از جمله ایران صادر می شود. 
نامی درباره ماشین آلات تولید ماسک گفت: ماشین آلات ایرانی از بازدهی و کیفیت کار 
خوبی برخوردار نیستند و به همین دلیل، این نوع ماشین آلات از چین وارد می شود و 
مشکلی در تامین ماشین آلات چینی وجود ندارد و پس از واریز پول به حساب شرکت ها، 
در مدت دو هفته دستگاه ها تحویل می شود. برخی شرکت ها از اسفندماه پارسال و عمده 
شرکت ها در فروردین و اردیبهشت امسال به سمت تولید ماسک رفتند و با رونق گرفتن 
نسبی بازار پوشاک، اکنون شرایط خوبی در وضعیت واحدهای تولیدکننده بخش نساجی 

و پوشاک وجود دارد.

گلپايگانی، رئيس كميسيون صنايع اتاق ايران می گوید: بزرگ ترین مشکل تولید در 

این روزها عدم دسترسی به تأمین مواد اولیه است. صنایع وابسته به فلزات اساسی مانند 
صنعت خودروسازی، صنعت نساجی، صنعت لوازم خانگی نیاز به واردات در بخش مواد 
اولیه و قطعات یدکی دارند. اگر نیاز این صنایع تأمین نشود، صنایع وابسته به شدت آسیب  
می بینند. به گزارش بازار به نقل از اتاق ایران، براساس داده های منتشر شده از سوی 
مرکز پژوهش های شامخ؛ تیرماه امسال از میان 5 مؤلفه اصلی شامخ، شاخص میزان 
استخدام و به کارگیری نیروی انسانی بیشترین میزان و شاخص موجودی مواد اولیه 
خریداری شده کمترین مقدار شاخص بوده است. این آمارها به نظر می رسد دورنمای 
فعالان اقتصادی به واسطه مشکلات تأمین نقدینگی و سرمایه در گردش و همچنین 
سختی های واردات و خرید مواد اولیه، با تهدیدهای جدی برای تداوم فعالیت مواجه 

شده اند.
ابوالفضل روغنی گلپایگانی، رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران در گفت وگو با »پایگاه 
خبری اتاق ایران« می گوید: بزرگ ترین مشکل تولید در این روزها عدم دسترسی به 
تأمین مواد اولیه است؛ تامین ارز مورد نیاز برای واردات مواد اولیه، قطعات مورد نیاز 
به دلیل تحریم ها، عدم انجام مبادلات بانکی و شیوع بیماری کرونا با مشکلات جدی 
روبروست. روغنی گلپایگانی ادامه می دهد: دسترسی به مواد اولیه و تخصیص منابع 

ارزی و جریان حمل ونقل محدودیت هایی را برای حوزه تولید به وجود آورده است. 
در چنین شرایطی دولت باید سعی کند امکان تأمین منابع ارزی را برای بخش مولد 
اقتصادی فراهم کند. او ادامه می دهد: کرونا برخی از صنایع را به شدت تحت تأثیر قرار 
داده است، برای همین بیم این می رود که به زودی در برخی از صنایع به دلیل تأمین ارز 

مشکلات جدی داشته باشیم.
رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران می گوید: صنایع وابسته به فلزات اساسی مانند صنعت 
خودروسازی، صنعت نساجی، صنعت لوازم خانگی نیاز به واردات در بخش مواد اولیه 
و قطعات یدکی دارد. در شرایطی که نیاز این صنایع تأمین نمی شود، صنایع وابسته 
به شدت آسیب دیده اند. روغنی گلپایگانی معتقد است: به نظر می رسد که این مشکل 

در ماه های آینده تشدید یابد و ما در ماه های آینده مشکلات جدی تری داشته باشیم.
 به گفته رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران باید برای حوزه مولد اقتصاد ارز مورد نیاز 
تأمین شود؛ البته منظور ما عرضه ارز با نرخ پایین نیست؛ ما از اول معتقد بودیم که ارز 
باید تک نرخی شود و الآن هم به این نکته تاکید داریم. باید ارز به میزان کافی از ناحیه 

بانک مرکزی تأمین شود و در اختیار تولیدکننده ها قرار گیرد.
او ادامه می دهد: تصمیم های بانک مرکزی در حوزه بازگشت ارز حاصل از صادرات به 
سامانه نیما، تصمیم کارشناسی نیست؛ البته این به معنای همراهی با کسانی که در این 
زمینه تخلف کرده اند نیست؛ بلکه باید بانک مرکزی مثل سابق اجازه دهد که صادرکننده 

با ارز حاصل از صادرات، مواد اولیه مورد نیاز خود را تأمین کند.
روغنی گلپایگانی راهکار را در تجدیدنظر بانک مرکزی در دستورات خود می داند و 
می گوید: بانک مرکزی باید اجازه دهد صادر کننده با ارز حاصل از صادرات، مواد اولیه 
مورد نیاز صنعت را به کشور وارد کند. او ادامه می دهد: با محدودیت های امروز صنعت 
کشور به شدت آسیب می بیند و نباید چنین اجازه ای را داد که بخش مولد اقتصاد بیش 
از این ضربه بخورد. او تصریح می کند: ما باید تعامل خود را به کشورهایی که با آن ها 
مراودات سیاسی و اقتصادی داریم بیشتر کنیم؛ در این شرایط انتظار داریم اروپا، چین 
و کره جنوبی همکاری بهتر و بیشتری با ایران داشته باشند. گره اصلی صنعت در عدم 

دسترسی به مواد اولیه است و باید این مواد اولیه در اختیار صنایع کشور قرار گیرد.

رئيس كميسيون صنايع اتاق ايران:

مشکل اصلی صنعت در عدم دسترسی كافی به مواد اوليه است
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محمد خادمی: از قدیمی ترین صنایع دنیا صنعت نساجی است؛ چرا که نیاز به لباس و 

پوشاک پس از نیاز به غذا و مسکن از نیازهای اولیه انسان به شمار می آید.
به گزارش اقتصاددان ، صنعت نساجی در ایران یکی از مهم ترین بخش های اشتغال زا 
است. صنعت نساجی در ایران جزء صنایعی برشمرده می شود که از پیشینه فراوانی 
برخوردار بوده است. صنعت نساجی به دلیل اشتغال زایی بالا و نقش صنعتی، اقتصادی 
و اجتماعی فوق العاده، بسیار مورد توجه اغلب کشورها و اقتصادهای بزرگ دنیا قرار 
دارد. مزایای متنوع این صنعت از جمله اشتغال زایی بالا، ارز آوری، تولید ثروت ملی، 
نیاز به سرمایه گذاری کمتر نسبت به سایر صنایع و ارزش افزوده بالا باعث شده 
است تا بسیاری از کشورها صنعتی شدن خود را از صنایع نساجی و پوشاک آغاز 
کنند.  بر پایه سند چشم انداز 1404 ایران، صنعت نساجی ایران باید به رتبه سوم 
منطقه )خاورمیانه( و رتبه پنجاه جهان دست پیدا کند. معنی روشن و هویدا این 
سخن این است که نام ایران، هم اکنون حتی در میان سیاهه 50 کشور برتر صنعت 
نساجی جهان نیز قرار ندارد. چند سالی است که اوضاع صنعت نساجی کشور مساعد 
نیست و بسیاری از کارخانجات این صنعت یا ورشکسته شده اند یا حال و روز خوبی 
به واسطه حضور کالاهای نساجی خارجی ندارند؛ اما این روزها ویروس کرونا که به 
جان بسیاری از کسب و کار ها افتاده جان دوباره به صنعت نساجی کشور داده است، 
به طوری که تولید روزانه میلیون ها ماسک که مواد اولیه آن از پارچه تامین می شود و 
ورود پیدا نکردن پوشاک خارجی به کشور باعث شده توجه بیشتری به این صنعت 
داخلی شود. برای اینکه بیشتر از وضعیت این صنعت کهن با خبر شویم گفتگویی با 
»احمد کیمیایی اسدی« عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی و کارشناس ارشد حوزه 

نساجی انجام داده ایم.

صادرات نساجی صفر است
او در این باره می گوید: » کرونا عاملی شد برای توسعه برخی از صنایع از جمله نساجی 
که دلایل گوناگونی دارد، یکی از دلایل رونق گرفتن صنعت نساجی در این ایام کرونایی 
مربوط به بسته شدن مرزها بود، چرا که بخش قابل توجهی از کالاهای نساجی از آن 
سوی مرزها به شکل های مختلف به ویژه به صورت قاچاق و عمدتاً از کشور همسایه 
ما ترکیه وارد می شد؛ از همین جهت به تولید داخل توجه بیشتری صورت گرفت و این 

روزها صنعت نساجی کشورمان از آن رکود قبل از ویروس کرونا خارج شد و تولیدات 
پارچه، دوخت، پوشاک و ... رونق گرفته است.« وی ادامه می دهد:» صنعت نساجی 
در ترکیه بسیار پیشرفت کرده و یکی از کشورهای موفق در دنیا به حساب می آید، 
به طوری که میلیاردها دلار کالا در این حوزه به کشورهای سی ای اس و اتحادیه 
اروپا صادرات دارد و به عنوان یک ابر قدرت در صنعت نساجی است.« این عضو اتاق 
بازرگانی  درباره اینکه کشورمان چه اقداماتی را باید انجام دهد تا همانند ترکیه در 
صنعت نساجی پیشرفت کند؟ می گوید:»طبیعتاً با برنامه ریزی کوتاه مدت و میان مدت 
امکان پذیر نخواهد بود و برای این صنعت یک برنامه ریزی بلند مدت باید انجام شود، 
این صنعت یک ویژگی منحصر به فردی که دارد اشتغال زایی فراوانی را ایجاد می کند؛ 
اما به عنوان یک صنعت سرمایه گذار محسوب می شود که این روزها به دلیل مشکلات 
ارزی که وجود دارد باید نقدینگی بیشتری در این حوزه صورت بگیرد، خصوصاً در 
قسمت ریسندگی سرمایه گذاری بیشتری را نسبت به حوزه بافندگی و پوشاک می طلبد.« 
آن طور که »کیمیایی اسدی« می گوید:» تکنولوژی ماشین آلات ریسندگی  در اختیار 
چند کشور قرار دارد و باید ماشین آلات مان را به دلیل فرسودگی نوسازی کنیم تا میزان 
بهره وری افزایش یابد؛ در این میان ترک ها از این تکنولوژی بهره مند هستند و ما در 
حال حاضر برخی از نخ ها را نمی توانیم تولید کنیم، بنابراین بازار داخلی رو به تولیدات 

کشورهای دیگر می آورد.«

نساجی نيازمند ماشين آلات به روز
نساجی  کالاهای  صادرات  » متاسفانه  می افزاید:  ادامه  در  نساجی  کارشناس  این 
کشورمان قابل توجه نیست و بسیار محدود است، علت این امر نیز برمی گردد به 
اینکه ترکیه به دلیل پیشرفتگی که در این صنعت انجام داده، ارزان بودن، بهره وری 
بالا به واسطه دستگاه های به روز  و تنوع  کالاها بازار منطقه خوبی را برای خود 
کسب کرده است، اما ایران نیز می تواند با یک برنامه ریزی بازار خوبی را در این زمینه 
در کشورهای عراق، افغانستان و پاکستان به دلیل همسایه بودن و فرهنگ مشابه 
به دست آورد.« این عضو کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی درباره اینکه 
چرا تولید چادر مشکی با توجه به بالا بودن استفاده از این کالا در ایران کم است و 
تولیدکنندگان ما نتوانسته اند به اندازه نیاز کشور تولید کنند؟ می گوید: » واردات پارچه 
چادر مشکی از سالیان سال صورت می گرفت و بیشتر از کشورهای شرق آسیا روانه 
بازار ما می شد، اما در چند سال اخیر دولت در جهت ماشین آلات تولید پارچه مشکی 
اقداماتی را انجام داده است ، اما  به دلیل تحریم ها برای مبادله خرید دستگاه ها و 
افزایش قیمت ارز کمی در این زمینه با مشکل مواجه هستیم و اینکه فعلًا امکان 
تامین نیاز داخل را نداریم و همچنین کیفیت پارچه چادر مشکی را نتوانسته ایم همانند 
مالزی، کره جنوبی و.. ارتقا دهیم و به شکل تخصصی تر پارچه های مشکی تولید ما به 
مرور زمان بور می شوند و حالت درخشان و جذابیت خود را از دست می دهند، اما ثبات 
رنگ در پارچه های خارجی بیشتر مشاهده می شود؛ البته در خبرها آمده که اقداماتی 
را دولت در این زمینه انجام داده است تا بتوانیم این کالا را که در سنت و عقیده ما 

مورد استفاده قرار می گیرد بومی سازی کنیم.«

رونق صنعت نساجی با چاشنی كر ونا
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عوامل اقتصادی موثر بر صنعت نساجی
بهره ی بانکی در خارج از کشور حدود سه درصد است، اما این رقم در ایران به 25 
درصد نیز می رسد. بر اساس قانون نوسازی صنایع نساجی، بانک های عامل باید در 
قبال تسهیلات اعطایی، بازپرداخت را به صورت دلار دریافت کنند، اما بانک ها با 
این توجیه که کارخانه ها با آمریکا مراودات تجاری ندارند، بازپرداخت را به صورت 
یورو دریافت می کنند. افزایش یکباره ی نرخ یورو در بازارهای جهانی باعث شد 
بانک ها سیاست های جدیدی را اتخاذ کنند که در نهایت سبب بدهکاری کارخانه ها 
به بانک ها شد. در کشورهای رقیب، مالیات بر درآمد حدود 13 درصد است، اما در 

ایران 25 درصد است. 
گرفته می شود  تولیدکننده  از  کالا  فروش  و عوارض  مالیات  ایران سه درصد  در 
که باعث افزایش هزینه های سربار و در نتیجه افزایش قیمت تمام شده نسبت به 
کشورهای رقیب و پایین آمدن توان رقابتی می شود. در زمینه ی قوانین و مقررات 
واردات و صادرات، همه  مواد اولیه در داخل تولید نمی شود و باید آن ها را وارد کرد، 
قوانین سختی دارد؛ مثلا وضع  تولیدکنندگان داخلی  از  برای حمایت  ولی دولت 

تعرفه ی 15 درصدی برای واردات پنبه و تعرفه ی 15-10 درصدی برای پلی استر؛ 
در حالی که فقط 30 درصد پلی استر مورد نیاز تولید می- شود و ۷0 درصد آن را 
باید از خارج وارد کرد. تعرفه های بالای گمرکی برای ماشین آلات بافندگی، معضل 
دیگر تولیدکنندگان است. تولیدکنندگان رقیب با عضویت در سازمان تجارت جهانی، 
مجبور به پرداخت تعرفه ی واردات کالا نیستند. در ایران به دلیل وضع تعرفه بر 
واردات به بهانه ی حمایت از تولید داخلی باید مبلغ تعرفه را به قیمت تمام شده ی 

کالا بیفزایند. 
از  بسیاری  جهانی  تجارت  سازمان  در  عضویت  عدم  علت  به  این  بر  علاوه 
تولیدکنندگان برای صدور کالا مجبور به پرداخت تعرفه هستند که باعث افزایش 
با  رقابت  توان  و  شده  داخل  به  محصولات  بی رویه ی  ورود  و  شده   تمام  قیمت 
اقتصاد،  برای  فرصتی   ،WTO در  را کاهش می دهد. عضویت  کالاهای خارجی 
نساجی و صنایع وابسته به آن است که وارد بازارهای جهانی شوند. البته هر کالایی 
با هر قیمت و کیفیتی قابلیت ورود به WTO را ندارد؛ از لازمه های حضور در این 

بازار، استفاده از فناوری های پربازده است.

نائب رييس اتاق بازرگانی، صنايع، معادن و كشاورزی و رئيس انجمن تخصصی 

همگن نساجی، پوشاک و چرم استان البرز از راه اندازی شهرک تخصصی نساجی، 

پوشاک، چرم و سلولزی با فناوریهای نوین در منطقه ویژه اقتصادی پیام خبر داد.
بنا بر اعلام روابط عمومی اتاق بازرگانی البرز، يدالله مالمير در نشست مشترک با حضور 
معاون امور صنایع سازمان صمت البرز، مدیران منطقه ویژه اقتصادی پیام و گمرک استان 
البرز و با مشارکت تعدادی از اعضای انجمن که صبح روز یکشنبه 26 مرداد ماه در اتاق 
بازرگانی البرز برگزار شد؛ گفت: یکی از وظایف انجمن تخصصی صنایع همگن نساجی، 
پوشاک و چرم استان البرز شناسایی امکانات و پتانسیل های استان و به تبع آن ایجاد پلی 
برای بهره برداری صحیح از آن است؛ از همین رو طی برنامه ریزی های صورت گرفته 
و برگزاری مذاکرات فشرده با منطقه ویژه اقتصادی پیام، مقرر شد تا فعالان اقتصادی 
مرتبط نساجی، پوشاک، چرم و سلولزی در قالب یک شهرک تخصصی با فناوری های 

نوین در منطقه ویژه اقتصادی پیام فعالیت خود را آغاز نمایند.

»مالمیر« ضمن اشاره به مزیت های منطقه ویژه اقتصادی پیام تصریح کرد: امکاناتی 
چون معافیت گمرکی، معافیت مالیاتی، فرودگاه جهت پروازهای کارگو و نزدیکی به 
محل دائمی نمایشگاه بین المللی استان البرز و پایانه صادراتی استان به علاوه امکانات 
مناسب زیرساختی از جمله مزیت های این منطقه است که می توان به نحو مطلوب 
از آن بهره جست. وی درباره برنامه ریزی های صورت گرفته برای ایجاد این شهرک 
تخصصی افزود: در فاز نخست 100 هکتار زمین به این شهرک اختصاص می یابد که 
در صورت حضور واحدهای تولیدی، ایجاد اشتغال 10 هزار نفری از آن انتظار می رود و 
در فاز بعدی 200 هکتار دیگر به این شهرک ضمیمه خواهد شد که اشتغال نهایی این 

شهرک 30 هزار نفر برآورد می شود.
نائب رئیس اول اتاق بازرگانی البرز درباره چند و چون حضور واحدهای تولیدی در 
این شهرک تخصصی اظهار داشت: در فاز نخست، نگاه ویژه ما معطوف به واحدهای 
تولیدی و سرمایه گذاران استان البرز است اما در فازهای بعدی از سرمایه گذاران دیگر 

استان ها و سرمایه گذاران خارج از کشور نیز دعوت به عمل خواهد آمد.
در  البرز  استان  چرم  و  پوشاک  نساجی،  همگن  صنایع  تخصصی  انجمن  رئیس 
ادامه عنوان کرد: تولید در شهرک تخصصی نساجی، پوشاک، سلولزی و چرم با 
فناوری های نوین استان البرز مبتنی بر صادرات خواهد بود و هیچ منعی برای حضور 
اصناف تولیدی استان وجود ندارد چرا که بخش مهمی از تولیدات صنعت پوشاک 
مقرر شد  خاتمه  در  می شود.  تولید  استان،  تولیدی  اصناف  توسط  استان،  چرم  و 
جهت اجرایی شدن این پروژه کارگروهی مرکب از نمایندگان اتحادیه های صنفی 
و نمایندگان بخش صنعت و با مشارکت کارشناسان منطقه ویژه اقتصادی پیام و 
سایر دستگاه های مرتبط تشکیل وبا راهبری شرکت تعاونی انجمن این طرح را تا 

تحقق آن پیگیری نمایند.

صنعت نساجی و پوشاک استان البرز در راه توسعه و پيشرفت



38   شماره 210   شهریور  99

ایسنا/ یزد نساجی به عنوان یکی از صنایع راهبردی کشورمان در حالی مورد کم توجهی 
مسئولان به ویژه در سال جهش تولید واقع شده که یک عضو هیات علمی دانشگاه یزد 
معتقد است احیای این صنعت راهبردی مستلزم تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی و 

حمایت خاص دولتمردان جهت ایجاد مراکز نوآوری است.
امسال از سوی مقام معظم رهبری به نام سال »جهش تولید« نامگذاری شده و 
مسئولان حوزه های مختلف تلاش دارند از تمام ظرفیت های اقتصادی و تولیدی کشور 
برای تحقق این مهم بهره گیرند. توانمندی های حوزه نساجی یکی از این ظرفیت هاست 
که با وجود ضرورت استفاده از محصولات این بخش در تمام ایام و در همه سطوح 
جامعه می تواند به رغم مشکلات ناشی از تورم، رکود و مسائل مبتلا به اقتصاد کلان 

کشورمان، در زمینه تحقق جهش تولید به کمک مسئولان بیاید.
هرچند برخی کارشناسان معتقد هستند که صنعت نساجی کشورمان به سبب فرسودگی 
ماشین آلات و نداشتن دانش فنی و فناوری روز از بازار نساجی دنیا کمی عقب تر است 
ولی بسیاری نیز بر این باور هستند که با تقویت این حوزه و رونق صادارت می توان به 

توسعه و بهبود این مهم و حذف وابستگی کشور به درآمدهای نفتی کمک کرد.
استان یزد به عنوان یکی از قطب های نساجی کشور از دیرباز سوابق درخشانی در این 
بخش داشته لذا این باور وجود دارد که نساجی یزد می تواند نقش موثر و حیاتی در رونق 
اقتصادی و جهش تولید در این حوزه داشته باشد و به واسطه برخورداری از بازارهای 
بسیار خوب ملی و منطقه ای باید مورد توجه و اهتمام ویژه مسئولان و دست اندرکاران 

قرار گیرد.

نساجی يکی از هفت صنعت راهبردی ايران
محمدرضا دهقانی اشکذری، عضو گروه علمی نساجی دانشگاه يزد در گفت وگو با 

خبرنگار ایسنا به ضرورت حمایت از صنعت نساجی در سال جهش تولید تاکید می کند 
و می گوید: برخی در نظام های اقتصادی دنیا معتقدند که صنایع و کسب و کارها مثل 
شکوفه های درخت توسعه هستند یعنی اگر صنایع حمایت نشوند، میوه ی توسعه حاصلی 

نخواهد شد که مردم را منتفع کند.
وی  اضافه می کند: اگر کشوری بخواهد توسعه پایدار داشته باشد که به دنبالش رفاه را 
برای مردم به ارمغان آورد قطعاً نیازمند صنایع با توسعه پایدار است و در ایران اسلامی 
نیز صنعت نساجی یکی از هفت صنعت راهبردی است ولی به دلایلی در جایگاهی که 

پیش بینی شده است، قرار ندارد.
این عضو گروه علمی دانشگاه یزد با بیان این  که یکی از دلایل کاهش انگیزه و شکست 
در بازار رقابتی صنعت نساجی، معظل قاچاق است، بیان می کند: خارجی بودن فرهنگ 

مصرف از دیگر چالش های حوزه نساجی در ایران است.
دهقانی اشکذری بستن مجاری قاچاق را یکی از راهکارهای جدی حمایت از صنعت 
نساجی می داند و عنوان می کند: برای رسیدن به بازارهای جهانی باید ابتدا از بازار 
کشور خودمان شروع کنیم و سپس با مطالعه بازارهای بین المللی به اهداف ترسیم 
شده دست یابیم. این استاد دانشگاه در ادامه با بیان این  که نباید صنعت نساجی را 
مانند خیلی از صنایع رقابتی در فضای عرضه و تقاضا رها کنیم،  تصریح می کند: رقبای 

خارجی، مواد اولیه گران، قاچاق کالا، دانش سنتی و دستمزدهای بالای نیروی کار، 
همگی تهدیدهایی جدی برای صنعت نساجی در استان یزد هستند که باید توسط 
مسئولان و دست اندرکاران بیش از پیش مدیریت شود. وی تاکید می کند: دولت باید 
به صنعت نساجی نگاه حمایتی خاصی داشته باشد چون این صنعت از جمله صنایع 
زیربنایی از جهت تامین نیازهای الزامی مردم و دارای بازار بسیار خوب ملی و منطقه ای 
است. دهقانی اشکذری با بیان این  که صنعت نساجی یزد از نظر ظرفیت اشتغال و 
رونق تولید، قابلیت جهش را دارد، اظهار می کند: احیای این صنعت راهبردی مستلزم 
تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی و حمایت خاص دولتمردان درخصوص ایجاد مراکز 

نوآوری است.

نساجی صنعتی با قابليت های بالا در يزد
 مجتبی دستمالچيان، رييس انجمن صنايع نساجی و پوشاک يزد هم با اشاره به ضرورت 

ایجاد زیرساخت های لازم برای تحقق شعار امسال که از سوی مقام معظم رهبری به نام 
»جهش تولید« نامگذاری شده است، اظهار می کند: از دیرباز تاکنون صنعت نساجی یزد 
در دنیا معروف بوده و در این دیار، پارچه هایی با ارزش افزوده بالا تولید شده است. وی 
ادامه می دهد: ترمه و پارچه ی دارایی، از جمله محصولات منحصربه فرد صنعت نساجی 
استان یزد است که همچنان تاریخچه این هنر و صنعت دیرینه، مردم کویر را در تار و 

پود خود برای گردشگران به نمایش گذاشته است.
رییس انجمن صنایع نساجی و پوشاک یزد با بیان این  که صنعت نساجی این استان هنوز 
باعث افتخار کشور است و استان یزد قطب تولید پارچه های رومبلی کشور محسوب 
می شود، می گوید: با وجود ظرفیت های بالای نساجی در این استان، متأسفانه در حال 
حاضر شاهد تعطیلی برخی از واحدهای نساجی هستیم که باید به منظور ساماندهی این 

معضل، برنامه ریزی جدی از سوی مسئولان انجام شود.
دستمالچیان تهیه بانک اطلاعاتی دقیق از واحدهای فعال و موجود نساجی استان را 
اولین گام برای برنامه ریزی جدی در این حوزه می خواند و بیان می کند: نداشتن آمار 
دقیق از نحوه فعالیت واحدهای رسمی دارای مجوز و واحدهای سنتی که مجوز صنعتی 

هم ندارند، لطمه های زیادی به سیاست گذاری در حوزه نساجی استان یزد زده است.
این مسئول با بیان این  که صنعت نساجی برای یزد چند مزیت دارد، تصریح می کند: 
دوستداری طبیعت، کم مصرفی در آب و بیشترین میزان اشتغال نسبت به سرمایه گذاری، 

از جمله مزیت های صنعت نساجی است.
رییس انجمن صنایع نساجی و پوشاک یزد در ادامه با اشاره به این  که ایران در حوزه 
صنعت نساجی امروز دارای مزیت های نسبی است، خاطرنشان می کند: بسیاری از 
کالاهای نساجی از الیاف مصنوعی ساخته می شوند به عبارتی تمام الیاف یا نخ های 
مصنوعی از مشتقات نفتی بوده و مواد اولیه آن را توسط پتروشیمی های داخل کشورمان 
می توان تولید کرد. دستمالچیان در پایان با بیان این  که متاسفانه برخی کارخانه ها به 
سبب سفارش ها و بازار خرید مجبور به عرضه محصولات خود با برند خارجی هستند، 
می گوید: امروز نساجی استان یزد قابلیت این را دارد که بهترین پارچه ها را  با بالاترین 

کیفیت تولید کند.

نساجی؛ صنعت راهبردی ولی مغموم در تحقق جهش توليد
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مطابق آمارهای منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت، الیاف اکریلیک با ثبت رکورد 
تولید یک هزار و 900 تنی و رشد 159.1 درصدی، بیشترین رشد تولید اقلام صنعتی را در 
چهار ماهه امسال به خود اختصاص داد. پس از الیاف اکریلیک، ماشین لباسشویی با تولید 
289 هزار و 500 دستگاهی و رشد 69.9 درصدی، انواع تلویزیون با تولید 341 هزار و 
500 دستگاهی و رشد 61.2 درصدی و شمش آلومینیوم با تولید 130 هزار و 300 تنی 
و رشد 51.2 درصدی در همسنجی با مدت مشابه پارسال، در رتبه های دوم تا چهارم 

قرار گرفتند. 
در این زمینه، مهدی صادقی نياركی، معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت به 
ایرنا گفت: برپایه این آمارها، در مدت یاد شده 22 رشته فعالیت از مجموع 31 رشته فعالیت 

ذکر شده، رشد مثبت تولید و 9 رشته فعالیت رشد منفی تولید ثبت کردند.
وی بیان داشت: در چهار ماهه امسال تولید وانت از سوی خودروسازان با 25 هزار و 283 
دستگاه رشد 32.2 درصدی، لاستیک خوردو با تولید 84 هزار و 900 تنی رشد 2۷.9 
درصدی، کمباین با 154 دستگاه رشد 24.2 درصدی، نئوپان با 281 هزار مترمکعب تولید 
رشد 20.3 درصدی و تولید انواع خودروی سواری با 294 هزار و ۷00 دستگاه رشد 19.3 
درصدی ثبت کردند. صادقی نیارکی خاطرنشان کرد: رشد 13.2 درصدی سیمان )تولید 23 
میلیون و 196 هزار و 500 تنی(،  رشد 12 درصدی یخچال و فریزر )تولید 216 هزار و 
100 دستگاه(، رشد 8.9 درصدی تولید فولاد خام )تولید 9 میلیون و 239 هزار و 600 
تنی(، رشد ۷.6 درصدی داروی انسانی )تولید 14 میلیارد و 600 میلیون عدد( و رشد 6 
درصدی محصولات فولادی )تولید هفت میلیون و 562 هزار و 100 تنی(، از دیگر ارقام 
قالب ذکر است که با وجود شیوع کرونا و تداوم تحریم ها محقق شد. وی افزود: در این 
دوره زمانی، تولید 9 محصول بخش صنعت یعنی کنسانتره ذغال سنگ، اتوبوس، مینی 
بوس و ون، تراکتور، الکتروموتور، انواع پایپوش و کفش، نخ فیلامنت پلی استر، شیشه 
جام، الیاف پلی استر و چرم با کاهش همراه بود. این مقام مسوول، دلیل کاهشی شدن 
تولید برخی از این اقلام را متاثر از ویروس کرونا برشمرد و گفت: به طور نمونه اقلام مربوط 
به صنعت نساجی و پوشاک به دلیل کاهش تقاضای مردم از ماه های پایانی زمستان 
گذشته با کاهش تولید همراه شد، هر چند از خردادماه در حال جبران است. وی ادامه داد: 
بسته شدن مرزهای کشور در دو ماهه ابتدای امسال نیز مزید بر علت شد تا صادرات 

برخی واحدهای بزرگ تولیدکننده شیشه کشور متوقف و با کاهش تولید مواجه شوند.

ثبت بالاترين رشد چهار ماهه محصولات صنعتی در الياف اكريليك

رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان گفت: با تکمیل راه اندازی واحدهای 

بزرگ صنعتی، زنجیره ارزش افزوده فولاد و نساجی در این استان تکمیل شد. ناصر 
فغفوری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: با تکمیل راه اندازی واحدهای بزرگ صنعتی در 

استان زنجان، زنجیره ارزش افزوده فولاد و نساجی در این استان تکمیل شد. وی با اشاره 
به واحدهای راه اندازی  شده در بخش فولاد، افزود: در حال حاضر زنجیره ارزش افزوده 

فولاد از معدن، خردایش، کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی، ذوب، نورد و تولید فولاد آلیاژی 
در استان تکمیل شده است. این مسئول ادامه داد: بزرگترین واحد ذوب بخش خصوصی 
کشور در استان زنجان با سرمایه گذاری مشترک ایران و ترکیه به میزان 200 میلیون دلار 
راه اندازی شده که ارزش این مجموعه با توجه به ارزش کنونی دلار بالغ بر 4000 میلیارد 
دلار است. همچنین با راه اندازی واحد تولید فولاد آلیاژی، 80 درصد فولاد آلیاژی الکترود 
جوشکاری کشور در استان تولید می شود که بر این اساس پیش بینی می شود مهرماه 
امسال شاهد آغاز به کار این پروژه در استان باشیم. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان زنجان، تصریح کرد: واحد کنسانتره جهان نمو با 90 درصد پیشرفت فیزیکی، یکی 
دیگر از واحدهای بزرگ استان به شمارمی رود که امسال به بهره برداری خواهد رسید. 
همچنین از جمله واحدهایی که در سال جاری آماده افتتاح بوده، شرکت فولادکاران افق 

با 500 میلیارد تومان سرمایه گذاری است. 
فغفوری با اشاره به تکمیل زنجیره نساجی، خاطرنشان کرد: با وجود واحدهای ریسندگی، 
پنبه پاک کنی، بافندگی، رنگرزی، چاپ و دوخت و دوز شاهد تکمیل زنجیره نساجی در 
استان هستیم که در این راستا بزرگ ترین واحد تولید جین کشور در استان زنجان آماده 

افتتاح است که با حضور رئیس جمهور در استان آغاز به کار خواهد کرد.

تکميل زنجيره توليد فولاد و نساجی در زنجان
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معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت : حدود 3 هزار واحد منتخب 

اصلی فعال صنعت و معدن بطور منظم تولیداتشان پایش و رصد می شود.
 سعيد زرندی در جلسه هماهنگی سامانه پایش گفت: با عنایت به نامگذاری سال 

جاری با عنوان جهش تولید و اهمیت رصد و پایش وضعیت تولیدات کشور، پایش تولید 
محصولات منتخب صنعتی که دارای سهم حدودا 60 درصدی در ارزش افزوده بخش 

صنعت هستند در دستور کار وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار گرفته است.

به گزارش سایت نساجی امروز به نقل از شاتا، وی بیان کرد : در سه ماهه امسال از بین 
36 کالای منتخب صنعتی و معدنی که مورد پایش قرار گرفت 22 محصول با رشد 
تولید، 13 محصول با کاهش تولید و 1 محصول بدون تغییر نسبت به مدت مشابه سال 

قبل بوده اند.
زرندی افزود: در این سه ماهه انواع خودروی سواری، وانت، کمباین، دارو، پودر شوینده، 
لاستیک، نئِوپان، تلویزیون، یخچال، ماشین لباسشویی، فولاد خام، محصولات فولادی، 

مس، آلومینیوم، سیمان و... رشد تولید داشته اند.
معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: این رشد در وضعیتی 

بوده است که کشور در شرایط سخت بیماری کرونا بوده است.
زرندی افزود: بخش تولید در سه ماهه اول سال با تمام مشکلات و محدویت های که 
از سال گذشته برای اقتصاد ایران بوجود آمد و مسائل مرتبط با کرونا توانست روی پای 

خود بایستد.
وی همچنین گفت: در سه ماه امسال جواز تاسیس ۷3۷3، پروانه بهره برداری 1158، 
پروانه اکتشاف 205 گواهی کشف 103، پروانه بهره برداری معدن 126 پروانه های 
صنفی  155246 کارت بازرگانی 1141، گواهی امضای الکترونیکی496۷0، نماد اعتماد 

الکترونیکی ۷۷36 وپروانه بهره برداری نرم افزار3 فقره صادر شده است.

معاون طرح و برنامه وزارت صمت: 

رشد توليد 22 محصول صنعتی در سه ماه اول سال 99

بر اساس داده های گردآوری شده توسط انجمن تولیدکنندگان ماشین آلات نساجی 
ایتالیا، شاخص سفارشات ثبت شده برای ماشین آلات نساجی این کشور از آوریل تا 

ژوئن 2020 در مقایسه با دوره مشابه سال 2019، 4۷ درصد کمتر شده است.
به گزارش سرویس اطلاع رسانی نساجی امروز، این افت سفارش شامل هم سفارشات 
خارجی و هم داخلی می شود که علت اصلی آن تعطیلی واحدهای تولیدی به ویژه در 

ماه آوریل بوده است.
در  درصد  داخلی 62  بازارهای  از  و  درصد  خارجی 44  بازارهای  از  سفارش  میزان 

مقایسه با سه ماهه دوم سال قبل افت داشته است. الساندرو زوکی، رییس انجمن می 
گوید: »تعطیلی واحدهای تولیدی در ماه آوریل به شدت بر میزان سفارشات تاثیرگذار 
بوده است و این نگرانی ها در ماه های پیش رو نیز همچنان وجود خواهد داشت. 
تولیدکنندگان پس از بازگشایی مجدد واحدها به انجام سفارشاتی که پیش از تعطیلی ها 

ثبت شده بود، پرداخته اند.«
بخش تولید ماشین آلات نساجی دوران سختی را پیش روی خود دارد. شروع مجدد 
فعالیت این بخش به دلیل کاهش قابل توجه مصرف پوشاک در اروپا و آمریکا، کند بوده 
است و با این وضعیت سرمایه گذاری های جدید از سوی مشتریان انجام نخواهد شد. 
علاوه بر آن احتمال شیوع مجدد ویروس در پاییز آینده باعث ممانعت بیشتر از خرید 

ماشین آلات می شود.
انجمن عقیده دارد که تمرکز بر دیجیتالیزاسیون و بین المللی کردن برای راه اندازی 
مجدد این بخش ضروری است. زوکی می گوید: »ما باید بیشترین بهره را از این وقفه 
اجباری ببریم و رقابت پذیری کسب و کار خود را افزایش دهیم. ما با همکاری دانشگاه 
فنی میلان پروژه ای را با هدف ایجاد یک برچسب دیجیتال برای ماشین آلات نساجی 
ایتالیایی آغاز کرده ایم تا فرصت نمایش فناوری پیشرفته این ماشین آلات در بازارهای 

جهانی فراهم شود.«

كاهش سفارشات ثبت شده برای ماشين آلات نساجی ايتاليا در سه ماهه دوم سال2020
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مديركل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: 

صرفا واحدهای تولیدی، امکان استفاده از واردات در مقابل »صادرات خود« به منظور 

تامین نیازهای وارداتی واحد تولیدی خود را داشته و مسئولیت تطابق کالای ثبت 
سفارش شده با مواد اولیه واحد تولیدی بر عهده سازمان های صمت است.

سعيد عباسپور، مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در نامه ای به سازمان های صنعت، معدن و تجارت 31 استان و جنوب کرمان با موضوع 
بررسی تامین نیاز وارداتی خود تولیدکننده جهت استفاده از ارز حاصل از صادرات خود 
اعلام کرد: صرفا واحدهای تولیدی، امکان استفاده از واردات در مقابل »صادرات خود« 
به منظور تامین نیازهای وارداتی واحد تولیدی خود را داشته و مسئولیت تطابق کالای 
ثبت سفارش شده با مواد اولیه واحد تولیدی بر عهده سازمان های صمت است. این 
مجوز با عنایت به بند )1( بسته سیاستی نحوه بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 
1399 و نحوه رفع تعهد ارز صادراتی ایفا نشده سالهای 139۷ و 1398 صادرکنندگان 
صادر شده است. سعید عباسپور ظرف روزهای گذشته، دستورالعمل بازگشت ارز صادراتی 

سال 1399 را برای اجرا به استانها ابلاغ کرده بود.

صدر الدین نیاورانی، عضو کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق ایران در گفت 
و گو با سایت خبری اتاق تهران درباره خبر امکان محدود واردات در قبال صادرات 
برای واحدهای تولیدی از عدم اصلاح بخشنامه گذشته می گوید. به گفته نیاورانی 
نگاه غیرمنطقی دولت به بحث صادرات ناشی از عدم درک تنگناهای صادرکنندگان و 

تصمیم گیری در فضای غیرتعاملی است.
گمرک ایران در خبری به نقل از مدیر کل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت 
اعلام کرده صرفا واحدهای تولیدی امکان استفاده از واردات در مقابل صادرات خود را 
برای تامین نیازهای وارداتی دارند. پیشتر درباره محدودیت های تازه بانک مرکزی در 

روش های بازگشت ارز صحبت کردیم. نظر شما درباره این تصمیم تازه چیست؟
اگر این تصمیم به واقع  اجرا شود و خبر درست باشد، بله خوب است. البته نیازهای ارزی 
شرکت های مختلف متفاوت است. برای نمونه، در بخش کشاورزی، صادرکننده نیازی 
به ارز برای تامین ملزومات تولید خود ندارد اما در بخش صنعت اینطور نیست. از دیدگاه 
سیاستگذار واحدهای تولیدی بخش کشاورزی یا مزرعه ها هم تولیدی در نظر گرفته 
می شود و باید دید این تصمیم را برای چه دایره ای از تولیدکنندگان در نظر می گیرند. 

اگر این تصمیم اجرایی شود، به هرحال به نفع تولیدکنندگان است.

فکر می كنيد ممکن است اين تصميم اجرايی نشود؟
به نظر من بعضی اخبار بازی با کلمات است و مشکلات اصلی در تصمیم های گذشته 
اصلاح نشده است. بانک مرکزی می گوید  20 درصد ارز صادراتی را در قالب اسکناس 
به کشور وارد کنیم که ممکن نیست. اگر شرکتی دو میلیون دلار کالا صادر کند، باید 
400 هزار دلار آن را نقدی به کشور برگرداند درحالیکه براساس قوانین FATF، خروج 
ارز به طور نقدی بیش از 10 هزار دلار از مرزها ممنوع است. امروز به سختی می توان 
ویزای کشورها را برای سفر به آن ها گرفت و هر مسافری باید نزدیک به 12 روز در 

قرنطینه کشور مقصد بماند. در چنین شرایطی، در نظر گرفتن سهم 20 درصدی برای 
بازگشت ارز صادراتی به کشور منطقی نیست و ناشی از نگاه یک طرفه مسئولان در 
دولت است.  بانک مرکزی از ما انتظار دارد روند بازگشت ارز را شفاف کنیم اما ما هم 
مثل شرکت های دولتی زیر سایه تحریم کار می کنیم. آیا شرکت های دولتی و دولت به 
عنوان فروشنده نفت روند دسترسی خود به ارز را، در شرایطی که تحریم کنندگان اقتصاد 
کشور منتظر بستن باریک  ترین راه های تبادل مالی اند، به طور شفاف اعلام می کند؟

 در یک ماه گذشته اخباری هم درباره معرفی صادرکنندگانی که به تعهد خود عمل 
نکردند، به دستگاه قضا منتشر شده است با وجود اینکه بعضی فعالان اقتصادی می 
گویند عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات به طور کامل در اختیار صادرکننده ایرانی 
نیست. در کشور ما دو دسته صادرکننده فعالیت می کنند. یک دسته صادرکنندگانی که 
سال هاست در این عرصه کار می کنند و سابقه و پرونده مشخصی دارند. دسته دوم 
صادرکنندگانی که کارت خود را فروخته اند. ما در بخش خصوصی کسانی که کارت 
خود را اجاره داده یا فروخته اند را صادرکننده نمی دانیم. دولت می تواند با هر روشی که 
صلاح می داند با این صادرکنندگان برخورد کند. اما انتظار داریم دولت تنگناهای امروز 
صادرکنندگان واقعی را درک کند و در تعامل با آن ها درباره شرایط کار تصمیم بگیرد. 
صادرکنندگان به ویژه در بخش کشاورزی با مشکلات مختلفی دست و پنجه نرم می 
کنند که از جمله آن ها فساد محصول صادراتی و زیان ناشی از نوسان های نرخ ارز و 

تغییر قیمت هاست. 
بارها پیش آمده که صادرکننده ای در کشور مقصد متوجه شده علاوه بر اینکه سود 
نکرده، مبلغی هم بدهکار شده و کارش به بیمارستان کشیده است. صادرات یک فرایند 
پرچالش و حساس است و انتظار می رود دولت به ویژه در حوزه صادرات محصولات 
کشاورزی با احتیاط بیشتری انتظارات خود را از صادرکننده مطرح کرده و در تعامل با 

آن ها تصمیم گیری کند.

قفل استفاده از ارز صادراتی برای واردات گشوده شد

دولت همچنان تنگناهای صادركنندگان را درک نمی كند
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انتظار می رود دولت و بانک مرکزی، با در نظر گرفتن مهلت زمانی منطقی، شرایط 
بازگشت ارز را برای صادرکنندگانی که به طور مشابه با این چالش های بانکی دست 
در گریبانند، تسهیل کند. اما چطور؟ این سوالی است که معاون امور بین الملل اتاق 

بازرگانی تهران به آن پاسخ داده است. 
حسام الدين حلاج، معاون امور بين الملل اتاق بازرگانی تهران در یادداشتی نوشت: 

با همه گیری ویروس کرونا از نخستین روزهای دسامبر 2019 میلادی، درآمد همه 
کشورها و به طور مشخص کشورهای هدف صادراتی و هم چنین کشورهایی که در 

شرایط تحریم با ایران همکاری می کردند، کاهش پیدا کرد. 
به  ایران  ادامه کاهش صادرات  به کاهش قدرت خرید کشورها و در  این رخداد 
این کشورها منجر شد. علاوه بر این، برخی از این کشورها از جمله عراق، پیش 
از همه گیری کرونا با ایجاد موانع تعرفه ای و غیرتعرفه ای برای بسیاری از اقلام 
صادراتی ایران، سیاست حمایت از تولید داخل در پیش گرفتند که باعث کاهش 

واردات آن ها از ایران و در نتیجه کاهش درآمد ارزی کشور شده است.
در ماه های گذشته، بانک مرکزی با تشریح اوضاع اقتصادی جاری کشور و برای 
ایجاد ثبات اقتصادی در دوران اعمال تحریم های ظالمانه و بی سابقه علیه ایران، با 
همراهی تجار و صادرکنندگانِ اتاق های بازرگانی در بخش های مختلف اقتصادی، 
موفق به بازگشت حدود 14 میلیارد دلار ارز به داخل کشور شده و در پی بازگرداندن 

حدودا 2۷.5 میلیارد دلار دیگر است.
این در حالی است که با توجه به اختلاف قابل توجه میان نرخ نیمایی و نرخ بازار 
آزاد ارز، صادرکننده در عمل تمایلی برای عرضه ارز با نرخ پایین تر ندارد و در نتیجه 
تحقق حداکثری موضوع پیمان سپاری ارزی مستلزم آنست که دولت از یک طرف 
با وضع مشوق ها و سازوکارهایی تسهیل گرایانه و هم چنین از طرف دیگر با مرتفع 
کردن سایر مشکلات پیش روی صادرکنندگان، شرایط را برای سوق دادن جریان 

ورودی ارز به کانال نیمایی هموار کند.
به طور طبیعی، ادامه حیات یک بنگاه اقتصادی وابسته به تزریق منابع مالی است. 
به همین دلیل یک صادرکننده با توجه به عدم امکان واردات در مقابل صادرات در 
شیوه نامه فعلی بازگشت ارز، باید تمام یا بخشی از ارز حاصل از صادرات خود را 

به نظام بانکی داخلی وارد کند و این درحالی است که به دلیل همه گیری گسترده 
ویروس کرونا در سطح کشور، صادرکنندگان با چالش های جدیدی از جمله توقف 

کالای صادراتی در مرزها روبرو شده اند.
علاوه بر این، با توجه به شرایط ناشی از تحریم های ایالات متحده، هم اکنون بانک 
مرکزی هم به خودی خود برای بازگشت وجوه حاصل از فروش نفت یا برق از سایر 

کشورها به داخل دچار مشکل است.
بانک مرکزی از صادرکنندگان انتظار دارد رویه بازگشت ارز را شفاف ارائه کنند، 
غافل از آنکه در شرایط بین المللی اخیر که کشور با آن دست و پنجه نرم می کند، 
عدم علاقمندی شرکت های خارجی به انعقاد قرارداد با طرف های ایرانی به واسطه 
پیش  اساس  بر  صرفا  ایرانی  اقتصادی  بنگاه های  شده  باعث  تحریم  موضوعات 
فاکتور، با شرکای خارجی خود تجارت کنند؛ تصمیمی که شرکت های داخلی برای 
حفظ بازارهای صادراتی، لاجرم به آن تن می دهند و متاسفانه در زمان بروز اختلاف 
میان دو طرف، سازوکار مشخصی را برای پیگیری و رفع مشکل در اختیار ایشان 

قرار نمی دهد و رفع آن مدت ها به طول خواهد انجامید.
بنابراین انتظار می رود دولت و بانک مرکزی، با در نظر گرفتن مهلت زمانی منطقی، 
شرایط بازگشت ارز را برای صادرکنندگانی که به طور مشابه با این چالش های بانکی 

دست در گریبانند، تسهیل کند.

1. معرفی حساب در كشورهای مقصد
بانک مرکزی می تواند در کشورهای مقصد و شرکای اصلی تجاری، حساب هایی را 
به صادرکننده معرفی و ارز را در مقصد دریافت کند، بدین ترتیب دیگر هزینه های 
فرایند  در  ایران  با  و صرافی های خارجی  بانک ها  از عدم همکاری  ناشی  جانبی 
بازگشت ارز، به صادرکنندگان تحمیل نشده و ریسک انتقال نقدی ارز به کشور 

هم کمتر می شود.

2. معافيت شركت های صادراتی بورسی
با توجه به علاقه دولت به حفظ جذابیت بازار سرمایه و سیاست های اتخاذ شده به 
منظور تداوم بخشی آن، موضوع اعطای معافیت به شرکت های صادراتی بورسی 
نظر  به  گیرد.  قرار  توجه  مورد  ارزی هم می تواند  پیمان سپاری  از  اجتناب  برای 
می رسد چنانچه این قبیل شرکت ها بتوانند با تبیین سازوکارهای نظارتی توسط 
دولت در خصوص ارز حاصل از صادرات مختار عمل کرده و از محل صادرات، 
امکان واردات کالا، تجهیزات سرمایه گذاری و یا حتی تهاتر کالا را در اختیار داشته 
باشند، نه تنها مشکل پیمان سپاری ارزی برطرف می شود، بلکه موجبات افزایش 
قیمت سهام و نیز سودآوری ایشان فراهم و در نهایت بازار بورس کشور تقویت 

می شود.

3. راه اندازی صرافی های تخصصی

3 پيشنهاد برای تسهيل بازگشت ارز صادراتی
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دیگر نکته اینکه اصولًا نگاه صرافی های موجود بیشتر متوجه دلار، یورو و ارزهای 
بین المللی است و تجار برای معامله یا دسترسی به سایر ارزهای یاد شده هم با 
مشکل روبرو می شوند. یک پیشنهاد برای رفع این مشکل این است که دولت و 
بانک مرکزی تعدادی صرافی تخصصی در کشور راه اندازی کنند که هر کدام صرفا 
معاملات با ارز کشور خاصی را در دستور کار خود قرار دهند، مانند روبل روسیه، 

یوآن چین، روپیه هند، درهم امارات و غیره.
امیدواریم در دوره ای که دولت با کسری بودجه، به دلیل عدم امکان فروش نفت، 
محصولات نفتی و سایر کالاهای تحریمی و به تبع آن حضیض درآمدهای ارزی 

روبروست، برای تحقق شعار جهش تولید، با تعامل بیش از پیش با فعالان بخش 
خصوصی و تبادل نظر با صادرکنندگان خوشنام، و با هدف افزایش هرچه بیشتر 
صادرات تولیدات غیرنفتی، شرایط را بازنگری و تسهیل کند و این مهم با تشکیل 
و تقویت کنسرسیوم های صادراتی و شرکت های مدیریت صادرات دست یافتنی تر 

خواهد شد.
در برهه جاری، چنانچه بپذیریم در جنگ اقتصادی به سر می بریم، بدون تردید 
سربازان ما در این جنگ، جز فعالان اقتصادی نیستند و تقویت قوای این سربازان 

به طور حتم چیزی به جز محدودسازی و برخورد قهری با آنان است.

مدير عضويت و صدور كارت بازرگانی و گواهی مبدا اتاق بازرگانی تهران با اشاره 
به دستورالعمل وزارت صمت مبنی بر انجام صدور و تمدید کارت بازرگانی از 
طریق سامانه جامع تجارت به تولی گری سازمان توسعه تجارت، از ارسال نامه ای 

توسط اتاق تهران برای عطف به ماسبق نشدن این دستورالعمل خبر داد. 
اکسپورتنا: بر اساس دستورالعملی که بهمن ماه سال گذشته از سوی وزارت صمت 
به رؤسای سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان های سراسر کشور ابلاغ 
شد، صدور و تمدید کارت بازرگانی از طریق سامانه جامع تجارت انجام می شود 
و متقاضیان دریافت یا تمدید کارت بازرگانی از این پس باید از طریق این سامانه 
اقدام کنند. بر اساس این دستورالعمل، روند بررسی و تایید درخواست صدور یا 
تمدید کارت بازرگانی از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت در سامانه مذکور 
صورت می گیرد، اما احراز صلاحیت متقاضیان به مانند قبل، توسط اتاق بازرگانی 
انجام می شود و پس از طی این مراحل، کارت بازرگانی توسط اتاق بازرگانی 

صادر می شود.
به  تهران  اتاق  مبدا  بازرگانی و گواهی  رابطه مدیر عضویت، کارت  در همین 
برخی مشکلات پیش آمده برای فعالان اقتصادی و متقاضیان صدور و تمدید 
کارت بازرگانی اشاره کرد و گفت: بر اساس بخشنامه سازمان توسعه تجارت به 
سازمان های صمت در استان ها، عملیات صدور کارت بازرگانی از تاریخ 1/5/99 

و تمدید کارت بازرگانی از تاریخ 15/5/99 در سامانه یکپارچه کارت بازرگانی 
هوشمند اتاق بازرگانی متوقف و این فرآیند صرفا باید از طریق سامانه جامع 
تجارت انجام شود و امور مربوط به صدور و تمدید کارت بازرگانی خارج از این 
سامانه ممنوع است و این در حالی است که تعداد قابل توجهی از متقاضیان صدور 
و تمدید کارت بازرگانی طی ماه های قبل، فرآیند درخواست خود را از طریق 
سامانه یکپارچه کارت بازرگانی هوشمند انجام داده اند و درخواست آنها در مرحله 

تایید نهایی قرار گرفته است. 
اعظم رضايی با بیان اینکه اشکالات مربوط به فرآیند جدید صدور و تمدید کارت 
بازرگانی طی نامه ای از سوی دبیرکل اتاق تهران به رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان تهران یادآوری شده است، افزود: دستورالعمل جدید صدور و تمدید 
کارت بازرگانی، این اقدام را عطف به ماسبق کرده و به همین جهت اتاق بازرگانی 
تهران به منظور رفع مشکلات پیش آمده برای اعضا، از رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان تهران درخواست کرده است، با توجه به تعداد زیاد متقاضیان 
صدور و تمدید کارت بازرگانی در تهران، فرآیند تایید نهایی افرادی که تا قبل 
از تاریخ 1/5/99 و 15/5/99 درخواست  خود را از طریق سامانه یکپارچه کارت 
بازرگانی هوشمند به ثبت رسانده و مدارک خود را بارگذاری کرده اند، همچنان از 

طریق این سامانه انجام شود.
رضایی افزود: هم چنین به نظر می رسد که انتقال سوابق دارندگان کارت بازرگانی 
از سامانه کارت بازرگانی هوشمند به سامانه جامع تجارت نیز صورت نگرفته به 
طوری که متقاضیان تمدید کارت بازرگانی به هنگام ثبت درخواست خود روی 
سامانه جامع تجارت، با پیغام بارگذاری مدارک مواجه می شوند در حالی که مدارک 
این دسته از افراد، در سوابق آنان روی سامانه کارت بازرگانی هوشمند موجود بود 
و آنان نیازی به بارگذاری مدارک نداشتند. مدیر عضویت و صدور کارت بازرگانی 
و گواهی مبدا اتاق تهران در عین حال تصریح کرد که از تاریخ 1/5/99 تاکنون، 
کارت های بازرگانی ثبت شده روی سامانه جامع تجارت برای تایید به اتاق تهران 
ارسال نشده است در حالی که فرآیند تایید مدارک متقاضیان، کمتر از دو هفته 

زمان می برد.

چالش های جديد فعالان اقتصادی برای دريافت كارت بازرگانی از سامانه جامع تجارت
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با گذشت بیش از دو سال از وعده های مکرر برای تعیین تکلیف لایحه مالیاتی دولت، وزیر 
اقتصاد از تشکیل جلسه فوق العاده کمیسیون اقتصادی دولت برای بررسی لایحه اصلاح 
مالیات های مستقیم خبر داد. به گزارش اکسپورتنا، ساماندهی و هدفمندی معافیت های 
مالیاتی، ارائه مالیات های جدید مانند مالیات بر عایدی املاک و مالیات بر دارایی و مالیات 
بر مجموع درآمد از جمله تغییرات بنیادی و اساسی لایحه اصلاح مالیات های مستقیم 
است اما قریب به چهار سال است که بحث آن در دولت مطرح است اما در ارائه آن به 
مجلس تعلل صورت می گیرد. اولین بار صحبت از این لایحه در سال 96 و پس از متوقف 
شدن طرح مالیات بر عایدی سرمایه در مجلس به دلیل اصرار دولت بر ارائه یک لایحه 
در این موضوع مطرح شد. وزیر وقت اقتصاد و معاونین این وزارتخانه در سال 96 و 9۷ بر 
لزوم وضع این مالیات در بازار مسکن برای جلوگیری از تحرک مخرب سوداگران تاکید 
داشتند. با این حال تا پایان دوره وزارت کرباسیان و ریاست تقوی نژاد بر سازمان امور 

مالیاتی این وعده جامه عمل نپوشید و در مقام سخن باقی ماند.

ايجاد كارگروه برای بررسی فوری ماليات بر عايدی در سال 97!
پس از گذشت حدود یک سال از این وعده، حسین میرشجاعیان معاون سابق اقتصادی 
وزیر اقتصاد، مردادماه سال 9۷ بر لزوم اجرای مالیات بر عایدی سرمایه تاکید کرد و 
گفت: به واسطه مالیات بر عایدی سرمایه می توان به راحتی درآمدهای بادآورده را در 
این سیستم کنترل کرد. اما زمانی می توان این کار را کرد که روی تمام نقل و انتقالات 
مالی نظارت داشت. وی از تشکیل کارگروهی ویژه در وزارت اقتصاد خبر داده و گفته 
بود که این کارگروه با توجه به شرایط فعلی بازارها قرار است به صورت فوری به مساله 
مالیات بر عایدی سرمایه ها رسیدگی کند. محمد قاسم پناهی، سرپرست وقت سازمان 
امور مالیاتی نیز از ارسال لایحه در شش ماهه اول سال 98 به مجلس خبر داده بود. 
پس از آن نیز اوایل اردیبهشت ماه سال 98 فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
از آماده شدن پیش نویس لایحه مالیات بر عایدی سرمایه خبر داده و گفته بود که این 

لایحه تا پایان خرداد نهایی می شود.

ادغام لايحه ماليات بر درآمدهای مستقيم و ماليات بر عايدی سرمايه
در این بین و در زمانی که همگان منتظر ارائه لایحه مالیات بر عایدی سرمایه به دولت 

بودند، هشتم مرداد 98 فرهاد دژپسند از ادغام لایحه مالیات بر عایدی سرمایه در لایحه 
اصلاح جامع نظام مالیاتی و مالیات های مستقیم خبر داد. دژپسند گفت که در متن لایحه 
اصلاح جامع نظام مالیاتی و مالیات های مستقیم بحث مالیات بر عایدی سرمایه نیز 
گنجانده می شود و این مسئله برای ایجاد هماهنگی بین بخش های مختلف مالیات است. 
اواسط مرداد ماه، دژپسند در اظهارنظر دیگری گفت که لایحه اصلاح نظام جامع مالیاتی 
اواخر دی ماه به مجلس ارائه می شود. اواسط مهر ماه 98، فرهاد دژپسند، در گفت و گویی 
که با خبرنگار مهر داشت، در مورد اینکه چه زمانی این لایحه به دولت ارسال می شود، 
گفت: بزودی لایحه را که به طور یکپارچه تهیه شده است، به دولت ارائه می دهیم. مهر 
98 هم به پایان رسید و خبری نشد اما دهنوی، معاون اقتصادی وزارت اقتصاد اعلام کرد 
که کار بررسی لایحه مذکور پیچیده است و احتمالًا تا انتهای پاییز بررسی های معاونت 
اقتصادی در خصوص پیش نویس لایحه به اتمام می رسد و پس از تکمیل بررسی ها در 
معاونت اقتصادی، پیش نویس مربوطه به دولت ارجاع می شود. پاییز 98 هم به پایان رسید 
و وعده ها محقق نشد؛ دهقان دهنوی بار دیگر اعلام کرد که بررسی کارشناسی لایحه 
کمی زمان بر شده است و در نظر داریم حداقل تا هفته آینده و حداکثر تا 20 دی ماه 

بررسی آن در وزارت اقتصاد تمام شود.

لايحه بالاخره به دولت رفت اما در آن گير كرد!
وعده های مکرر مسئولان وزارت اقتصاد که به برخی از آنها اشاره شد، سرانجام رنگ 
واقعیت به خود گرفت؛ پنجم بهمن ماه 98 فرهاد دژپسند از ارسال لایحه اصلاح قانون 
مالیات های مستقیم در اول بهمن ماه خبر داد. او گفته بود که لایحه به دولت ارسال شده 
و مالیات بر مجموع درآمد و مالیات بر عایدی سرمایه و ساماندهی معافیت ها ارکان اساسی 
این لایحه هستند. 25 خرداد 99، امیدعلی پارسا، رئیس سازمان امور مالیاتی در گفتگویی 
ابراز امیدواری کرد که این اصلاحیه هر چه زودتر در دولت نهایی شود و مجلس پیش 
از بودجه سال 1400، آن را تصویب کند. وی با اشاره به اینکه در لایحه اصلاح قانون 
مالیات های مستقیم، مالیات بر عایدی سرمایه دیده شده است، اضافه کرد: همچنین 

مالیات بر مجموع درآمدها هم عملیاتی و معافیت های مالیاتی هم ساماندهی می شود.

تشکيل جلسه فوق العاده كميسيون اقتصاد دولت برای تعيين تکليف لايحه 
اصلاح ماليات مستقيم

بر اساس پیگیری خبرنگار مهر، این لایحه هنوز در دولت باقی مانده است. پس از 
گذشت این چند ماه نهایتاً روز گذشته فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی، در 
پاسخ به سوال خبرنگار مهر که آیا لایحه اصلاح مالیات های مستقیم تا مهر 99 به 
مجلس می رسد، گفت: برای بررسی این لایحه جلسه فوق العاده کمیسیون تشکیل 
داده ایم اما به مجلس رسیدن آن به اختیار من نیست چرا که بعد از کمیسیون باید دولت 
نیز آن را تصویب کند و نمی توانم زمانی را قول بدهم اما تمام تلاش خودمان را خواهیم 

کرد که این اتفاق بیفتد.
بر اساس آنچه از گفته دژپسند و سایر شواهد بر می آید این لایحه بیش از ۷ ماه است 
که به دولت رفته اما عزمی برای پیگیری تصویب آن دیده نمی شود. این در حالی است 

تشکيل جلسه فوق العاده برای بررسی لايحه اصلاح ماليات های مستقيم
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هومن حاجی پور، معاون كسب وكار اتاق بازرگانی تهران اعلام کرد که با تلاش و 

پیگیری اتاق تهران و همکاری و مشارکت تشکل های بخش خصوصی بخش عمده ای 
از مشکلات کارآفرینان و صاحبان کسب وکار در حوزه بازرسی دفاتر از سوی تامین 

اجتماعی در تنقیح و تلخیص بخشنامه 11 درآمد و ملحقات آن برطرف شده است.
با صدور »تنقیح و تلخیص بخشنامه 11 جدید درآمد و ملحقات آن« از سوی سازمان 
تامین اجتماعی، بخش عمده ای از مشکلات کارآفرینان و صاحبان بنگاه های اقتصادی 

در ارتباط با بازرسی دفاتر قانونی، برطرف شد.
تنقیح و تلخیص این بخشنامه در حالی هفته گذشته از سوی سازمان تامین اجتماعی 
صادر شد که اتاق تهران در پایش پیش نویس آن طی مشارکت با تشکل های کارفرمایی 
تلاش کرد و در نهایت اتاق بازرگانی تهران موفق شد با ارائه پیشنهادها و رایزنی با 
مسئولان سازمان تامین اجتماعی، موجبات حذف شمولیت سند افتتاحیه از کسر حق 

بیمه را فراهم کند.
با بیان اینکه در اجرای بخشنامه 11 سازمان تامین  معاون کسب و کار اتاق تهران 
اجتماعی و موضوع بازرسی دفاتر قانونی شرکت ها، چالش ها و مشکلاتی برای بنگاه های 
اقتصادی پیش آمده بود، گفت: اتاق تهران با رصد مشکلات اجرایی این بخشنامه و 
مکاتبه با دستگاه های مربوطه، همواره پیگیر تغییر در مفاد و روش های اجرایی این 
بخشنامه بود تا از بار تحمیلی که بر دوش واحدهای تولیدی و خدماتی گذاشته شده 

بود، کاسته شود.
هومن حاجی پور با اشاره به اینکه طی نیمه دوم سال 98 سازمان تامین اجتماعی مصمم 
شد تا این بخشنامه را تنقیح و تلخیص کند، افزود: پیش نویس تنقیح و تلخیص این 

بخشنامه در آذرماه 98 آماده و سازمان تامین اجتماعی پیرامون آن، نظرات تشکل های 
کارفرمایی را خواستار شد.

به گفته وی، اتاق تهران موارد مهمی از این بخشنامه، از جمله شمولیت سند افتتاحیه و 
مشمولیت فاکتورها مطابق ماده 38 قانون تامین اجتماعی را مورد نقد قرار داد و نظرات 
جامع بخش  خصوصی در این ارتباط را طی چندین جلسه در کارگروه مربوطه به بحث 

و بررسی گذاشت.
وی با یادآوری این نکته که این موضوع تا تیرماه امسال، مسکوت ماند، افزود: 
این در حالی بود که اتاق بازرگانی تهران مطلع شد پیش نویس جدید این بخشنامه 
بدون اعمال نظرات و پیشنهادات این اتاق تهیه و تدوین شده و حتی سازمان تامین 
اجتماعی، امضای برخی از تشکل ها را نیز اخذ کرده است و به این ترتیب، معاونت 
کسب وکار اتاق تهران با اطلاع از این موضوع، روش در پیش گرفته شده از سوی 
سازمان تامین اجتماعی را مورد انتقاد قرار داد و طی مکاتبه با دفتر ریاست جمهوری 
و رئیس سازمان تامین اجتماعی، اعلام کرد که سند افتتاحیه مشمول کسر حق بیمه 
نیست و این اقدام خلاف مصوبه ستاد اقتصاد مقاومتی و غیرقانونی است. همچنین 
فاکتورها و صورت حساب های کالا و خدمات، مشمول مفاد قانون 38 قانون تامین 
تلخیص  و  تنقیح  پیش نویس  در  مورد  دو  این  و خواستار حذف  نیست  اجتماعی 

بخشنامه 11 و ملحقات آن شد.
اجتماعی طی  تامین  اتاق تهران، سازمان  پیگیری های  از  به گفته حاجی پور، پس 
نامه ای به معاون سیاسی ریاست جمهوری، اعلام کرد که نظرات اتاق بازرگانی تهران 
در بخشنامه لحاظ شد و در این بخشنامه که در تاریخ 15 مرداد سال جاری صادر شد، 

مشمولیت سند افتتاحیه از بخشنامه به طور کامل حذف شد.
معاون کسب و کار اتاق تهران با بیان اینکه اگرچه در این بخشنامه، در خصوص فاکتورها 
پیشنهاد تشکل های کارفرمایی به طور کامل لحاظ نشده است، گفت: با این حال، به 
دنبال صدور بخشنامه جدید، مشکلات صادرکنندگان فاکتور که دارای کارگاه ثابت 
بوده و کار موضوع فاکتور در کارگاه ثابت و توسط پرسنل آنها انجام می گیرد، تسهیل و 

این گونه فاکتورها در ستون های مشمول کسر حق بیمه گزارش نمی شود.
هومن حاجی پور، تدوین و تصویب »تنقیح و تلخیص بخشنامه )11( جدید درآمد و 
ملحقات آن« را دستاورد بزرگی برای بخش  خصوصی دانست که در نتیجه هم فکری 
و تلاش مستمر اتاق بازرگانی تهران و تشکل های اقتصادی بخش خصوصی به دست 

آمده است.

تسهيل و حذف برخی سخت گيری های مربوط به بازرسی از دفاتر قانونی شركت ها

که دولت در یکی از بی سابقه ترین کسری بودجه ها در سالیان اخیر قرار دارد و باید بتواند 
هرچه سریع تر درآمدهای خود از محل مالیات را بیشتر و هدفمند تر کند به نحوی که با 
کاهش فشار مالیاتی از تولیدی ها و ایجاد پایه های جدید مالیاتی مانند مالیات بر مجموع 

درآمد ضمن کاستن از فشار مالیاتی بخش تولید، درآمدهای خود را نیز تقویت کند.

كليات لايحه به تصويب رسيده و جزئيات آن باقی است
در خرداد 99، محمود علیزاده معاون سازمان امور مالیاتی نیز طی مصاحبه ای تلویزیونی 

با بیان اینکه این لایحه در دولت مطرح است و کلیات آن تصویب شد و جزئیات آن 
در حال بررسی است، اظهار داشت: دولت از زمان وزارت آقای دژپسند بر امور اقتصادی 
و دارایی، موضوع اقتصاد هوشمند و تغییر در پایه های مالیاتی را در دستور کار خود قرار 
داد که با همکاری همه خبرگان بخش اقتصادی از جمله مرکز پژوهش های مجلس، 
فرآیند اصلاح موادی از قانون مالیات های مستقیم در دستور کار قرار گرفت. مالیات بر 
عایدی سرمایه و مالیات بر مجموع درآمد در آن به عنوان جزئی از اصلاح این قانون 

دیده شده است.
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بدری، مديركل دفتر توسعه صادرات محصولات صنعتی و معدنی سازمان توسعه 

تجارت ايران با تاکید بر شناسایی موانع صادرات پوشاک گفت: توسعه استراتژیک این 

صنعت از بخش های اولویت دار کشور است که باید مورد توجه جدی قرار گیرد.
به گزارش بازار به نقل از سازمان توسعه تجارت ایران، میرابوطالب بدری مدیرکل دفتر 
توسعه صادرات محصولات صنعتی و معدنی، با اشاره به برگزاری جلسه میز پوشاک 
اظهار داشت: این نشست با هدف شناسایی ظرفیت های صادراتی و احصای عمده ترین 
موانع پیش روی صادرات پوشاک و دستیابی به راهکارهای عملیاتی جهت رفع آن و در 

نهایت افزایش سهم این بخش در سبد صادراتی کشور برگزار شد.
 وی با اشاره به ضرورت برگزاری میزهای کالایی خواستار ارائه پیشنهادات اجرایی و 
عملیاتی از بخش خصوصی با رویکرد توسعه صادرات پوشاک شد که قابلیت اجرایی 
شدن داشته باشد. مدیرکل دفتر توسعه صادرات محصولات صنعتی و معدنی گفت: در 
این نشست گزارشی از وضعیت تولید و صادرات پوشاک و بازار جهانی توسط دبیر میز 
پوشاک ارائه شد و سپس حاضران در جلسه به بیان نقطه نظرات و دیدگاه های خود در 
خصوص موانع و مشکلات فراروی صادرات پرداختند. بدری بیان کرد: حمایت از توسعه 
صادرات پوشاک از طریق برندها و برندسازی در کشورهای هدف، ایجاد حداقل دو مرکز 
تجاری در روسیه )مسکو( و عراق )بغداد( برای پوشاک با محوریت تشکل های ذی ربط 
تولیدی صادراتی، حمایت دولت از حضور شرکت های تولیدی صادراتی در نمایشگاه های 
تخصصی بین المللی پوشاک و دسترسی به بازارهای هدف با حمایت سازمان و رایزنان 
بازرگانی از مهم ترین دغدغه ها و موضوعات مطرح شده در جلسه بود. همچنین در این 
جلسه مقرر شد طرح های پیشنهادی تشکل ها در خصوص موضوعات مطروحه به 
صورت مکتوب به سازمان توسعه تجارت ایران اعلام شود تا مورد پیگیری قرار گیرد. 
گفتنی است، این جلسه با حضور مدیرکل دفتر توسعه صادرات محصولات صنعتی و 
معدنی سازمان توسعه تجارت ایران و جمعی از اتحادیه ها و تشکل های ملی و استانی و 

شرکت فعال صادراتی این صنعت برگزار شد.

توسعه صادرات پوشاک با برندسازی در كشورهای هدف

نمایندگان مجلس شرایط معافیت مالیاتی شرکت های بورسی و فرابورسی در صورت 
افزایش سرمایه از طریق صرف سهام با سلب حق تقدم را تعیین کردند.

اکسپورتنا: نمایندگان در نشست علنی امروز )چهارشنبه، 29 مردادماه( مجلس شورای 
اسلامی، در جریان رسیدگی به لایحه دوفوریتی افزایش سرمایه شرکت های پذیرفته 
شده در بورس تهران یا فرابورس ایران از طریق صرف سهام با سلب حق تقدم با ماده 2 
این لایحه با 1۷5 رأی موافق، 16 رأی مخالف و ۷ رأی ممتنع از مجموع 233 نماینده 

حاضر در جلسه موافقت کردند.
همچنین تبصره این ماده نیز با 165 رأی موافق، ۷ رأی مخالف و ۷ رأی ممتنع از 

مجموع 22۷ نماینده حاضر در جلسه به تصویب رسید.
در ماده 2 آمده است: شرکت های پذیرفته شده در بورس تهران یا فرابورس ایران از 
جمله شرکتهای مشمول ماده )1( این قانون و سایر شرکتها که تا پایان مدت اعتبار 
اجرای قانون برنامه پنجساله ششم توسعه، نسبت به افزایش سرمایه از طریق صرف 
سهام با سلب حق تقدم و عرضه عمومی اقدام نمایند، در صورت تسلیم مستندات مربوط 
به ثبت افزایش سرمایه به مرجع ثبت شرکتها تا حداکثر چهارماه پس از پایان سال مالی 
و ارائه گواهی ثبت افزایش سرمایه به اداره امور مالیاتی مربوطه حداکثر تا سه ماه پس 
از انقضای مهلت تسلیم اظهارنامه، تا بیست درصد )20%( مبلغ افزایش سرمایه مذکور از 

سود سال مالی قبل آنها، مشمول مالیات به نرخ صفر می شود.
تبصره این ماده نیز می گوید؛ توزیع نقدی اندوخته صرف سهام یا کاهش سرمایه 
مگر به موجب احکام قضایی ممنوع می باشد. اشخاص حقوقی متخلف از اجرای این 
حکم به مجازاتی معادل پرداخت دوبرابر مشوق های مالیاتی متعلقه محکوم می شوند. 
در خصوص اشخاص حقیقی نیز سازمان بورس و اوراق بهادار مکلف است اشخاص 
متخلف از اجرای این حکم اعم از مدیرعامل، اعضای هیات مدیره یا هیات عامل را 
حسب مورد به سازمان ثبت اسناد و املاک کشور اعلام و سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور موظف است تا سه سال تصدی مسئولیت در پست های مدیریت عامل و عضویت 
درهیئت مدیره کلیه شرکتهای دولتی، عمومی و خصوصی را برای اشخاص مذکور لغو 

نماید.

تصميم جديد مجلس برای تشويق بنگاهها به افزايش سرمايه
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مديرعامل صندوق ضمانت سرمايه گذاری صنايع كوچك گفت: این صندوق با تغییر 

رویکرد خود در سال جاری از کمیت به کیفیت  محوری برای بنگاه های دانش بنیان و 
صادرات محور، ضمانت نامه صادر می کند. به گزارش شاتا، محمدحسين مقيسه با بیان 
این مطلب، افزود: یکی از اصول حرفه ای این صندوق، موضوع کفایت سرمایه است که 
بر اساس یک سری شاخص ها در شرایط نرمال اقتصادی و صنعتی، بین پنج تا 6 برابر 

سرمایه صندوق قادر به صدور ضمانت نامه است.
وی به کشورهای ژاپن و کره جنوبی اشاره کرد که با درجه بالای توسعه یافتگی، اما نرخ 
نکول )عدم تعهد در سر رسید( اعتباری شان کمتر از چهار درصد است که بخش زیادی 
از آن نیز بازیافت می شود و افزود:  این کشورها با نرخ نکول واقعی بین صفر تا یک 
درصد، حداکثر هشت تا 9 برابر سرمایه شان ضمانت نامه صادر می کنند و بر این اساس، 

پذیرش ضمانت 6 برابر سرمایه از سوی این صندوق، اقدامی جسورانه است.
به گفته این مقام مسئول، اکنون جمع ارزش ضمانت نامه های صادره از سوی این 
صندوق بیش از پنج برابر سرمایه آن است و بنابراین ظرفیت جدیدی برای ریسک های 
صدور  ظرفیت  که  حال  دلیل،  همین  خاطرنشان کرد:  به  وی  ندارد.  وجود  خاص 
ضمانت نامه های جدید در مقیاس قابل توجه وجود ندارد، به سمت کیفیت، تغییر رویکرد 
داده و بنگاه هایی را ضمانت می کنیم که ارزش افزوده شان از نظر کیفی و کمی متفاوت 
از سایر بنگاه ها باشد.مقیسه ادامه داد: اکنون هدف گذاری اصلی روی صنایع کوچک 

تولیدی دانش بنیان و صادرات محور است که بتوانند به ارتقای ارزش افزوده و افزایش 
اشتغال کمک کنند. وی گفت: برای تحقق این مهم، نگاه ویژه ای به بانک توسعه 
صادرات داشتیم و به همین منظور 21 خردادماه امسال تفاهم نامه ای با این بانک امضا 
شد، همچنین مذاکرات مشابهی با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری انجام شد 

که در نهایت به عقد تفاهم نامه کاربردی در ششم مرداد ماه منجر شد.

افزایش سرمایه 100 میلیارد تومانی صندوق
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک، همچنین به افزایش سرمایه 
100 میلیارد تومانی صندوق اشاره کرد که در ماه های پایانی پارسال تخصیص یافت، 

اما مقرر شد از سوی مشارکت کنندگان در طرح ملی پوشاک مورد استفاده قرار گیرد.
839 فقره ضمانتنامه از ابتدای سال 1396 تا پایان تیرماه 99 در راستای دو راهبرد 
جهش تولید و اتمام طرح ها و پروژه های نیمه تمام از سوی این صندوق صادر یا تمدید 
شده است که مجموع مبلغ ضمانت نامه های صادره و تمدیدی در این مدت حدود 61۷6 

میلیارد ریال بوده است.

هم افزايی بين پنج صندوق ذيل وزارت صمت
ادامه خاطرنشان کرد:  مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک در 
سرپرست پیشین وزارت صنعت، معدن و تجارت خواستار هم افزایی بین پنج صندوق 
ذیل این وزارتخانه به منظور کارایی بیشتر آنها بود که نقطه نظری کارشناسی است. وی 
یادآورشد:  اوایل دهه 90 به منظور ایجاد هم افزایی بین این صندوق ها، شورایی تشکیل 

شد تا به هم نزدیک شده و بخشی از کارها را به صورت مشترک انجام دهند.
مقیسه بیان کرد: اکنون خود وزارتخانه به این مهم ورود کرده و قرار شده سیاست های 
کلی به کمک همه صندوق ها احصا شود تا در موارد خاص که یک صندوق به تنهایی 

قادر به پیشبرد امور یا صدور ضمانتنامه نیست، کارها با سهولت بیشتری انجام شود.
پنج صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک، صندوق حمایت از تحقیقات و 
توسعه صنایع پیشرفته، صندوق حمایت از صنایع معدنی، صندوق توسعه صنایع دریایی 

و صندوق ضمانت صادرات، زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت هستند.

صدور ضمانت نامه برای بنگاه های دانش بنيان و صادرات محور

بنا به اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، پرداخت کارمزد خدماتی اظهارنامه های 
وارداتی در بستر سامانه صادرات و واردات سازمان ملی استاندارد ایران، به صورت 

الکترونیکی فراهم شد.
الکترونیک و زمان  به گزارش خبرنگار اکسپورتنا، در راستای اجرای اهداف دولت 
ترخیص کالاهای وارداتی، امکان پرداخت الکترونیکی کارمزد خدماتی اظهارنامه های 

وارداتی در بستر سامانه صادرات و واردات سازمان ملی استاندارد ایران فراهم شد.
مراحل پرداخت الکترونیکی به این صورت است که پس از محاسبه کارمزد خدماتی 
توسط سامانه، اطلاعات پرداختی از طریق پیامک برای نماینده صاحب کالا ارسال شده 

و نماینده اظهارکننده با وارد کردن شماره کوتاژ و کد ملی اظهارکننده، اطلاعات مالی 
پرونده را مشاهده و برای پرداخت به درگاه بانک مرکزی هدایت خواهد شد.

پس از پرداخت کارمزد نیز مشخصات پرداختی به صورت خودکار در سامانه ثبت شده و 
لزومی برای مراجعه مجدد ارباب رجوع وجود ندارد.

در عین حال، با توجه به بخشنامه سازمان ملی استاندارد ایران، از تاریخ اول مهرماه 
امسال، پرداخت کارمزد کلیه اظهارنامه های وارداتی باید به صورت الکترونیکی انجام 

شود و امکان پذیرش فیش های بانکی وجود ندارد.

پرداخت الکترونيکی كارمزد خدماتی اظهارنامه های وارداتی ميسر شد
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عملکرد متفاوت برخی از ممیزین مالیاتی در محاسبه مالیات سود تسعیر نرخ ارز حاصل 
این  در  بود.  کارگروه تخصصی شورای گفت وگو  اخیر  از صادرات موضوع نشست 
نشست مقرر شد سازمان امور مالیاتی با ابلاغ بخشنامه ای به ادارات مالیاتی تاکید کند 
صادرکنندگانی که رفع تعهد ارزی کرده اند، می توانند بدون قید و شرط از معافیت مالیاتی 

سود تسعیر ارز حاصل از صادرات استفاده کنند«.
اعضای کارگروه تخصصی شورای گفت وگو در تازه ترین نشست، موضوع معافیت 

مالیاتی سود تفاوت نرخ ارز ناشی از تسعیر ارز حاصل از صادرات را بررسی کردند.
محسن عامری، مدیر دبیرخانه شورای گفت وگو در ابتدای این جلسه با اشاره به بند 
)ب( ماده 45 قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور یادآور شد: سود تفاوت نرخ 
ارز ناشی از تسعیر ارز حاصل از صادرات از هرگونه مالیات معاف است، اما برخی ممیزین 
مالیاتی در بررسی حساب های مؤدیان، مالیات را به دو بخش صادرات معاف از مالیات 
و صادرات غیر معاف تقسیم کرده و بر این اساس برای سود تفاوت نرخ ارز ناشی از 
تسعیر ارز حاصل از صادرات غیر معاف، مالیات محاسبه می کنند. بر اساس اظهارات او 
در قانون هیچ استثنائی برای معافیت مالیاتی در نظر گرفته نشده و راجع به معافیت سود 
تفاوت نرخ ارز ناشی از تسعیر، کلمه صادرات به صورت عام به کار رفته است. همچنین 
بخشنامه سازمان امور مالیاتی درباره چگونگی استفاده صادرکنندگان از مشوق های 
مالیاتی پس از رفع تعهد ارزی مربوط به کسانی است که تعهد ارزی خود را انجام 

نداده اند و مشمول کسانی که تعهد ارزی خود را انجام داده اند، نمی شود.
علی رستم پور، مديركل دفتر حسابرسی سازمان امور مالياتی تصریح کرد: 
قانون گذار در دو سال اخیر با ابلاغ قوانین بودجه سال های 98 و 99، معافیت مالیاتی 
صادرات را موکول به رفع تعهد ارزی کرده بنابراین افرادی که رفع تعهد ارزی نکرده اند 
نمی توانند از معافیت تسعیر ارز استفاده کنند؛ طبق بخشنامه شورای عالی مالیاتی استفاده 

از معافیت تسعیر ارز حاصل از صادرات منوط به رفع تعهد ارزی است.
وی خاطرنشان کرد: به منظور رفع ابهام در مورد کسانی که رفع تعهد ارزی انجام 
داده اند اما ممیزین مالیاتی از آنها برای تسعیر ارز، مالیات مطالبه کرده اند، سازمان 

امور مالیاتی بخشنامه ای به منظور شفافیت و وحدت رویه صادر می کند. در ادامه این 
نشست، مشکل صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی و محصولات کشاورزی درباره 
معافیت های مالیاتی صادرات در سال 9۷ مطرح شد. بر اساس اظهارات نمایندگان 
سندیکای شرکت های ساختمانی، صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی، خدماتی را 
طی 5 سال و یا بیشتر ارائه می کنند و محاسبه کارکرد و بررسی های مالیاتی و رفع تعهد 

ارزی آنان سخت است. 
امروز که عملکرد سال 9۷ در حال رسیدگی است، ممیزین مالیاتی بر اساس پیشرفت 
کار، برای آنها درآمد ارزی شناسایی و از صادرکنندگان مالیات مطالبه کرده اند، در صورتی 
که آن ها در سال 9۷ امکان رفع تعهد ارزی نداشته اند، ضمن اینکه در قانون بودجه سال 
99 از حکم رفع تعهد ارزی به منظور استفاده از مشوق های مالیاتی مستثنی شده اند. 
علی رستم پور، نماینده سازمان امور مالیاتی در این رابطه نیز یادآور شد: قانون گذار طبق 
حکم جزء )1( بند )ک( تبصره )6( قانون بودجه سال 99، صادرکنندگان خدمات فنی و 
مهندسی و محصولات کشاورزی را از مشوق های مالیاتی صادرات برای سال های 98 
و 99 مستثنی کرده اما در بند )ج( تبصره 8 قانون بودجه سال 98 استثنائی ذکر نشده 
است، پس استفاده آنها برای مشوق های مالیاتی سال 9۷ مانند سایر مشمولین و به شرط 
رفع تعهد ارزی است و نمی توان استثناء رفع تعهد ارزی سال های 98 و 99 را به سال 
9۷ تسری داد، مگر این که حکمی در قانون جدیدی تصویب شود و یا سران سه قوا و 

مرجع صالح حکم مستثنی بودن آنها برای سال 9۷ را ابلاغ کند.
در نهایت مقرر شد سازمان امور مالیاتی برای حل مشکلات صادرکنندگان، بخشنامه ای 
به ادارات مالیاتی ابلاغ کند مبنی بر اینکه صادرکنندگانی که رفع تعهد ارزی خود را 
انجام داده اند، می توانند بدون قید و شرط از معافیت سود تفاوت نرخ ارز ناشی از تسعیر 
ارز حاصل از صادرات استفاده کنند. همچنین دبیرخانه شورای گفت وگو پیشنهاد تسری 
حکم جزء )1( بند )ک( تبصره )6( قانون بودجه سال 99 به سال 9۷ را به منظور رفع 
مشکلات صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی و محصولات کشاورزی در شورای 

هماهنگی اقتصادی اعلام و پیگیری خواهد کرد.

سود تسعير ارز صادركنندگان در صورت رفع تعهد ارزی از ماليات معاف است

به  اشاره  با  ايران  تجارت  توسعه  سازمان  بازرگانی  خدمات  توسعه  دفتر  مديركل 

ابلاغ بسته حمایت از صادرات غیرنفتی سال 1399 توسط معاون اول رئیس جمهور 
و ابلاغ قریب الوقوع شیوه نامه ها و دستورالعمل های مربوطه، از صادرکنندگان خواست 
تا فعالیت های خود در چارچوب جدول ذیل ماده 5 بسته حمایت از صادرات غیرنفتی را 
به سازمان توسعه تجارت ایران اعلام کنند تا پس از تشکیل پرونده نسبت به بررسی و 

تخصیص مشوق ها اقدام شود.
اندازی سامانه دریافت درخواست های  راه  این مطلب گفت:  بیان  با   احسان قمری 

متقاضیان مشوق های صادراتی از برنامه های در دست اقدام سازمان توسعه تجارت 
ایران است و امیدواریم با انجام این مهم ، فرایند پرداخت مشوق های صادراتی با سرعت 

و دقت بیشتری صورت پذیرد.
دبیر کارگروه مشوق های صادراتی سازمان توسعه تجارت ایران در ادامه شیوع ویروس 
پرداخت  در  افزود:  و  کرد  عنوان  صادرات  بر  تاثیرگذار  متغیرهای  از  یکی  را  کرونا 
مشوق های صادراتی به مشکلات فراروی صادرکنندگان در حوزه های مختلف توجه 

و سعی خواهد شد، هزینه های حضور صادرکنندگان در بازارهای هدف کاهش یابد.
قمری در پایان اولویت صادرات کشور را 15 کشور همسایه، هند و چین و کشورهای 
حوزه اتحادیه اوراسیا دانست و اظهار امیدواری کرد با توسعه و تجهیز زیرساخت های 
صادراتی مناطق کشور به ویژه مناطق مرزی، شاهد مرتفع شدن مشکلات پیش 

روی صادرکنندگان باشیم.

صادركنندگان فعاليت های خود را برای بررسی و تخصيص مشوق های صادراتی اعلام كنند
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نايب رييس اتحاديه توليد و صادرات نساجی و پوشاک ايران گفت: امسال به نام 

»جهش تولید« نامگذاری شده، در عین حال محدودیت هایی در سطح جهانی ناشی 
از بحران تحریم ها و شیوع ویروس کرونا را داریم، بنابراین حرکت به سمت ارتقای 

داخلی سازی در صنعت نساجی و پوشاک اجتناب ناپذیر است.
 مجيد نامی، در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: نیاز صنعت نساجی، به جز 

الیاف پلی استر که از داخل تامین می شود، پنبه، الیاف اکریلیک و ویسکوز نیز از 
خارج وارد شده و هر گونه توقف در واردات سبب افزایش غیرمنطقی قیمت ها یا 

کمبود خواهد شد.
وی اضافه کرد: نمی توان همه مواد، ملزومات و تجهیزات را دست کم در کوتاه مدت 
در داخل تامین کرد، به همین دلیل باید طوری عمل شود که واردات مواد اولیه و 

ماشین آلات تولید دچار وقفه نشود.
به گفته این مقام صنفی، ماه های گذشته برخی ماشین آلات و مواداولیه مورد نیاز 
این صنعت به دلیل بخشنامه های متعدد بانک مرکزی در ارتباط با تخصیص ارز، 
بیان منشا ارز و غیره در گمرکات باقی ماندند و انتظار می رود در این شرایط حساس 
شرایط کسب و کار تسهیل شود، زیرا در غیر این صورت قاچاق توسعه خواهد یافت.

جان گرفتن مجدد بازارها
نامی اضافه کرد: هفته های پس از اتمام تعطیلات عید و قرنطینه، وضیعت خوبی در 

بازار پوشاک پدید آمد، اما به تازگی بازار مجدد افت کرده است.
به گفته وی، امسال به دلیل ممنوعیت واردات همچنین حضور نداشتن برندهای 
خارجی، شرایط برای برندهای داخلی خوب است، هر چند در مجموع بازار رونقی 
شبیه پارسال در همین زمان را تجربه نمی کند، زیرا با توجه به شیوع کرونا حجم 

تقاضا در بازار کاهش دارد.

كمبود مواداوليه، مهمترين چالش
خاطرنشان کرد:  ایران  پوشاک  و  نساجی  صادرات  و  تولید  اتحادیه  رییس  نایب 
برندهای ایرانی هنوز با بحران جدی روبرو نشده اند، اما تامین مواد اولیه به چالشی 

اساسی فراروی تولیدکنندگان تبدیل شده است.
وی، مهمترین دلایل این چالش را کمبود تخصیص ارز برای واردات مواداولیه و 
نوسان نرخ ارز برشمرد که علاوه بر زنجیره تامین )از الیاف گرفته تا پارچه(، در 

نهایت روی قیمت محصولات نهایی تاثیرگذار می شود.
مسوولان  سوی  از  شده  داده  وعده  گشایش  زودتر  امیدواری کرد:  ابراز  نامی 

بانک مرکزی اتفاق بیفتد تا نوسان کمتری در تولیدات نساجی و پوشاک پدید آید.
وی خاطرنشان کرد:  اکنون ارز برای واردات الیاف و ماشین آلات وجود دارد، اما به 

میزان حداقلی تخصیص داده می شود.
این مقام صنفی گفت: »ارز نیمایی« برای واردات الیاف و »ارز حاصل از صادرات« 
برای واردات نخ، پارچه و ماشین آلات تخصیص می یابد، اما ارز حاصل از صادرات 
با آن نرخ هایی که به شکل رسمی اعلام می شود، متفاوت بوده و اغلب نزدیک به 

نرخ های بازار آزاد است.
وی گفت: واردات مواد اولیه مورد نیاز صنعت به تدریج در حال انجام است، اما ذخیره 

سازی مواد در انبارها رو به کاهش است و باید جنس جدید جایگزین شود.

توليد ماسك
به گفته نایب رییس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران، افت بازارها 
که ناشی از شیوع کروناست، بسیاری از واحدها به سمت تولید ماسک هدایت کرد و 
بخشی از زیان ها جبران شد، اما در تامین پارچه و مواد اولیه مورد نیاز تولید ماسک 
نیز کمبودهایی وجود دارد، زیرا در برهه ای دلالان مشکلاتی برای تامین پارچه 

ایجاد کردند و امروز نیز پارچه تولید ماسک سهمیه بندی است.
وی خاطرنشان کرد:  اکنون وزارت صنعت کنترل دقیقی بر تولید ماسک دارد، اما 
اجباری شدن استفاده از ماسک و به تبع آن افزایش تقاضا، کمبودهایی ایجاد کرد 
که عمده کسری در زمینه ماده اویلیه »ملتبلون« )مورد استفاده در یکی از لایه های 

تولید ماسک( است؛ این ماده در داخل نیز تولید، اما باید بخشی از آن وارد شود.
نامی گفت:  توانایی لازم برای تولید روزانه 11 میلیون عدد ماسک در کشور وجود 

دارد، در تولید آن هیچ مشکلی نداشته و حتی امکان صادرات نیز وجود دارد.
وی پیرامون ماشین آلات تولید ماسک گفت: ماشین آلات ایرانی از بازدهی و کیفیت 
کار خوبی برخوردار نیستند و همچنان ماشین آلات از چین وارد می شوند و مشکلی 
در تامین ماشین آلات چینی وجود ندارد و پس از واریز پول به حساب شرکت ها، در 

مدت دو هفته دستگاه ها تحویل می شود.
وی اضافه کرد:  برخی شرکت ها از اسفندماه پارسال و عمده شرکت ها در فروردین و 
اردیبهشت امسال به سمت تولید ماسک رفتند و با رونق گرفتن نسبی بازار پوشاک، 
اکنون شرایط خوبی در وضعیت واحدهای تولیدکننده بخش نساجی و پوشاک وجود 

دارد.

لزوم حركت به سمت ارتقای داخلی سازی در صنعت نساجی و پوشاک
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وزير امور اقتصادی و دارايی با تاکید بر اینکه مردم تابع هیجانات در بازار سرمایه نشوند، 

از عرضه سهام هفت شرکت زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت تا پاین آذرماه 
در بورس خبر داد. به گزارش خبرنگار اکسپورتنا، فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و 
دارایی در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: دولت برای بازار سرمایه 
به نحوی برنامه ریزی کرده که یک دسته از برنامه ها را برای نهادهای دولتی و دسته 
دیگر برای شرکتهای خصوصی طراحی کرده که در قالب عرضه های اولیه، عرضه های 
شناور و نیز صندوق پروژه نمودار شده است، ضمن اینکه در کنار این ها تامین مالی از 

طریق اوراق نیز در دستور کار قرار گرفته است.
وی افزود: قرار بر این بود که »دارا دوم« را در هفته آخر مرداد عرضه کنیم که با این 
مشکلات به وجود آمده، عرضه آن یک هفته به تعویق افتاده است، ضمن اینکه هفت 

شرکت زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز تا پایان آذرماه عرضه خواهند شد 
و در عین حال، شرکتهای غیربورسی دولتی نیز به زودی بورسی خواهند شد.

به گفته دژپسند، دولت به صورت هفتگی برای بازار سرمایه برنامه دارد، ضمن اینکه 
در مورد عرضه شناور نیز دولت یک مصوبه طلایی با تضامین لازم را صادر کرده که 
هر زمان زمینه آن در بازار سرمایه وجود داشته باشد، آن را عملیاتی خواهیم کرد؛ در 
عین حال، با بخش خصوصی نیز وارد مذاکره شده و در شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی، برنامه ای نیز تدوین شده که بر اساس آن شرکتهایی نیز به صورت صندوق 

پروژه وارد بازار سرمایه خواهند شد.
وی اظهار داشت: اصرار ما و برنامه ریزی ما این است که بازار سرمایه از قوام و استحکام 
لازم برخوردار باشد، بنابراین باید به افرادی که وارد بازار سرمایه می شوند توصیه کنیم که 
بازار سرمایه را کوتاه مدت نبینند، در حالیکه بازار سرمایه باید در میان مدت حداقل دیده 
شود و سرجمع میان مدت را برای خود برنامه ریزی کنند؛ ضمن اینکه تابع هیجانات 
نشوند. دژپسند گفت: افراد مالک سهام هستند، ولی برای تصمیم گیری به جای اینکه 
به گروههای تلگرامی و شبکه های مجازی اتکا کنند، به تحلیل های مشاوران و 
کارشناسان تکیه نمایند؛ بنابراین باید همه زمینه ها را در تصمیم گیری خود لحاظ کنند. 

ضمن اینکه مردم باید در تحلیل های خود روند شرکتها را لحاظ کنند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطرنشان کرد: با بیان اینکه مردم باید با دقت نسبت به 
دارایی های خود تصمیم گیری کنند، به دارندگان سهام عدالت توصیه کرد که به راحتی 
راجع به سهام خود تصمیم نگیرند، به این معنا که شرکتهای این سهام بسیار ارزنده 

هستند و باید مردم این موضوع را درک کنند.

عرضه 7 شركت زيرمجموعه وزارت صنعت در بورس تا پايان آذرماه

دبير ستاد تسهيل و رفع موانع توليد كشور با اشاره به لزوم حل و فصل سریع تر 

مشکلات بانکی واحدهای تولیدی گفت: بخشنامه اخیر رئیس قوه قضائیه مبنی بر عدم 
ورود قوه قضائیه به شکایات بانک ها برای دریافت سود و جریمه های نامتعارف و بیش 
از دستورالعمل بانک مرکزی، موید این موضوع است که متاسفانه تعدادی از بانک ها 

مرتکب دریافت این مبالغ غیر قانونی می شوند.

ميثم زالی در هفتاد و سومین جلسه دبیرخانه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور 

رسمی  کارشناسان  ظرفیت  از  استفاده  حل  راه  بهترین  وضعیت،  این  در  افزود: 
دادگستری برای محاسبه دقیق و قانونی میزان سود تسهیلات و معوقات بانکی 

تولیدکنندگان است.
وی افزود: اگر مشکلات واحدهای تولیدی به جای محاکم رسمی، با مصوبه هر یک از 
ارکان ستاد توسط کارشناسان رسمی دادگستری متخصص حوزه بانکی بررسی شود، 
هم رسیدگی سرعت بیشتری خواهد داشت و هم از بار محاکم قضایی کاسته خواهد شد.

زالی تصریح کرد: در صورتی که پیشنهاد دبیرخانه در ستاد به تصویب برسد، بسیاری از 
مشکلات تولید در حوزه معوقات بانکی حل خواهد شد؛ این پیشنهاد شامل تعیین هیات 
سه نفره کارشناسی، مرکب از نماینده واحد تولیدی، نماینده بانک و نماینده ستاد تسهیل 
است که با بررسی دقیق مدارک و قراردادها ظرف مدت کوتاهی نظر خود را اعلام 

خواهد کرد و این نظر برای طرفین لازم الاجرا خواهد بود.
دبیر ستاد تسهیل اضافه کرد: این موضوع با موافقت دبیرخانه در جلسه ستاد مطرح 
خواهد شد و در صورت تصویب نهایی در ستاد، پس از این به عنوان راهکار تعیین میزان 

بدهی و معوقه واحدهای تولیدی برای بانک ها لازم الاجرا خواهد بود.

تسريع در رفع مشکل معوقات بانکی واحدهای توليدی با حذف سود و جريمه غيرقانونی
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رئيس مركز علمی كاربردی ايران سپهر گفت: اگر ماسک های استاندارد از الیاف پنبه ای 

نباشد، در صورت استفاده مداوم روی صورت نمی تواند رطوبت و عرق را به بیرون انتقال 
دهد؛ در نتیجه باعث ایجاد جوش و کهیر صورت می شود و اثرات حساسیتی خواهد 
داشت. آرش امامی اظهار کرد: دانشگاه نسل چهارم در جامعه دانشگاه مسئولیت پذیر 
تعریف شده است و مرکز علمی کاربردی ایران سپهر اولین مرکز دانشگاهی بود که به 
کمک دانشکده نساجی دانشگاه صنعتی اصفهان برای خروج از بحران کرونا موفق به 

تولید ماسک پارچه ای بر اساس رفرنس ها و منابع علمی شده است. 
به گزارش سایت نساجی امروز به نقل از ایمنا، وی با بیان این که مرکز علمی کاربردی 
ایران سپهر اصفهان توان تولید ماسک برای همه ایران را دارد، افزود: ماسک های 
پارچه ای که لایه میانی آن ترمو باند نباشد، نمی توانند جلوی انتشار ویروس را بگیرند؛ 
این ماسک ها با پارچه معمولی تفاوتی ندارند و در جلوگیری از ورود ویروس به بدن هم 

مؤثر نیستند. 
رئیس مرکز علمی کاربردی ایران سپهر اصفهان با بیان این که این دانشگاه از الگوی 
ایتالیایی در تولید ماسک استفاده کرده است، تصریح کرد: ماسک های تولیدی این مرکز 
علمی کاربردی در چهار سایز تولید می شود که برای اطفال تا بزرگسالان، زنان و مردان 

به صورت جداگانه سایزبندی شده است. 

وی با تاکید بر این که دانشگاه های امروز باید بتوانند برای مشکلات جامعه راهکار ارائه 
دهند، اظهار کرد: برای طراحی این ماسک های پارچه ای سه لایه از رفرنس ها و منابع 
علمی معتبر دنیا استفاده کردیم، چرا که ماسک های پارچه ای تولید شده در ابتدای شیوع 

کرونا کیفیت لازم را نداشتند و سودجویی های زیادی در این زمینه صورت گرفت. 
امامی تصریح کرد: همه وسایل مورد نیاز تولید این ماسک سه لایه در اصفهان تأمین 
می شود و همه پارچه، لایه و کش این ماسک تولید داخلی است؛ از هشت اسفندماه تا 
30 اردیبهشت ماه، چند میلیون ماسک پارچه ای سه لایه توسط مرکز علمی کاربردی 

سپهر اصفهان تولید شد.
وی با تاکید بر اینکه تنها در هفته اخیر 4۷ هزار عدد ماسک تولید شده است، افزود: 
دستگاه های بسیاری همچون استانداری، سپاه، بنیاد شهید، پالایشگاه و کارخانجات 
صنعتی، فروشگاه های کوثر، شرکت توزیع برق استان و درگاه های فروش اینترنتی 

متقاضی خرید این نوع ماسک هستند که کیفیت استاندارد و قیمت مناسبی هم دارد. 
رئیس کمیته نساجی و پوشاک اتاق بازرگانی اصفهان گفت: محتوای آموزشی شیوه 
تولید ماسک سه لایه را در قالب سی دی و جزوه آموزشی به استان های دیگر هم 

منتقل کردیم و در شهرهای بسیاری به این شیوه، ماسک تولید شد. 
وی اظهار کرد: اگر ماسک های استاندارد از الیاف پنبه ای نباشد، در صورت استفاده مداوم 
روی صورت نمی تواند رطوبت و عرق را به بیرون انتقال دهد؛ در نتیجه باعث ایجاد 

جوش و کهیر صورت می شود و اثرات حساسیتی خواهد داشت. 
امامی با بیان این که مردم باید ویژگی ماسک استاندارد را بدانند و آگاهی لازم در این 
زمینه داده شود، تصریح کرد: بیش از نیمی از ماسک های جراحی و پارچه ای در بازار 
تقلبی است، اما ماسک مرکز دانشگاهی ایران سپهر با مستندات علمی تولید شده است. 
وی در خصوص ویژگی های یک ماسک پارچه ای سه لایه و استاندارد، گفت: پارچه 
خارجی و داخلی آن باید از تریکو پلی استر پنبه ای باشد؛ ترکیب غیر از پلی استر پنبه 
باعث صدمه پوستی به علت جذب عرق می شود. همچنین لایه وسط ماسک باید از 
جنس ترمو باند باشد نه اسپان باند یا لایی چسب. این ماسک ها بعد از شش بار شستشو 

باید حتماً تعویض شوند، چرا که سطح کیفیت آن ها به شدت کاهش می یابد.

ماسك پارچه ای استاندارد چه ويژگی هايی دارد؟

مديركل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: 

صرفا واحدهای تولیدی، امکان استفاده از واردات در مقابل »صادرات خود« به منظور 
تامین نیازهای وارداتی واحد تولیدی خود را داشته و مسئولیت تطابق کالای ثبت 

سفارش شده با مواد اولیه واحد تولیدی بر عهده سازمان های صمت است.
به گزارش خبرنگار اکسپورتنا، سعيد عباسپور، مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به سازمان های صنعت، معدن و تجارت 
31 استان و جنوب کرمان با موضوع بررسی تامین نیاز وارداتی خود تولیدکننده جهت 
استفاده از ارز حاصل از صادرات خود اعلام کرد: صرفا واحدهای تولیدی، امکان استفاده 

از واردات در مقابل »صادرات خود« به منظور تامین نیازهای وارداتی واحد تولیدی خود 
را داشته و مسئولیت تطابق کالای ثبت سفارش شده با مواد اولیه واحد تولیدی بر عهده 
سازمان های صمت است. این مجوز با عنایت به بند )1( بسته سیاستی نحوه بازگشت 
ارز حاصل از صادرات در سال 1399 و نحوه رفع تعهد ارز صادراتی ایفا نشده سالهای 

139۷ و 1398 صادرکنندگان صادر شده است.
سعید عباسپور ظرف روزهای گذشته، دستورالعمل بازگشت ارز صادراتی سال 1399 را 
برای اجرا به استانها ابلاغ کرده بود. گفتنی است که تا پیش از این، ابلاغیه مربوطه 

جهت اجرایی شدن این بند از دستورالعمل بازگشت ارز صادراتی ابلاغ نشده بود.

قفل استفاده از ارز صادراتی برای واردات گشوده شد
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رئيس كل سازمان توسعه تجارت ايران گفت: با احتساب منابع بانکی بیش از 60 درصد 

از تسهیلات ریالی مندرج در بسته حمایت از صادرات غیرنفتی به ارزش 2440 میلیارد 
تومان، به جامعه صادرکنندگان اختصاص پیدا کرد.

به گزارش اکسپورتنا، حميد زادبوم با اشاره به منابع 2000 میلیارد تومانی صندوق توسعه 
ملی اظهار داشت: بانک های عامل موظف هستند همین میزان تسهیلات را از منابع 
داخلی خود، به تسهیلات سرمایه در گردش صادرات اختصاص دهند که در این صورت، 
بانک های عامل ظرفیت پرداخت 1560 میلیارد تومان تسهیلات را در حال حاضر دارند.
وی توسعۀ دامنۀ بانک های عامل پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش از محل منابع 
صندوق توسعه ملی و همچنین استفاده از ظرفیت کلیه بانکهای دولتی و خصوصی در 
سال جهش تولید را خواستار شد. گفتنی است، صادرکنندگان تا پایان شهریور ماه فرصت 
دارند که ضمن اخذ tpo code نسبت به درج درخواست تسهیلات سرمایه در گردش 

صادراتی از طریق سامانه سپیدار اقدام نمایند.

مصوبه صدور مجوز تامین 15 درصد سهم کارفرما مربوط به فاینانس برای برخی 

طرح های ریلی از محل منابع صندوق توسعه ملی با امضای معاون اول رییس جمهور 
ابلاغ شد.

اکسپورتنا: هیات وزیران در جلسه مورخ 22 مرداد 1399 و در اجرای بند »ج« تبصره 
)4( ماده واحده قانون بودجه سال 1399 کل کشور، مجوز تامین 15 درصد سهم 
کارفرما مربوط به تسهیلات مالی خارجی برای تعدادی از طرح های ریلی شامل 
احداث قطار شهری تبریز، تامین و تهیه تجهیزات و واگن قطار شهری و حومه و 
احداث و تکمیل خطوط اولویت دار متروی تهران را از محل صندوق توسعه ملی 

صادر کرد.
همچنین به موجب مصوبه دولت، صندوق توسعه ملی براساس درخواست سازمان برنامه 
و بودجه کشور نسبت به اختصاص اعتبار مورد نیاز برای تامین 15 درصد پیش پرداخت 

طرح های یاد شده اقدام خواهد کرد.

مديركل دفتر صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت طی نامه ای بسته 

سیاستی نحوه برگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 و نحوه رفع تعهد ارزی 
صادراتی ابقا نشده سال های 139۷ و 1398 صادرکنندگان را به روسای سازمان های 

صنعت، معدن و تجارت استانها ابلاغ کرد.
به گزارش خبرنگار اکسپورتنا، در این نامه آمده است که به پیوست تصویر نامه شماره 
99/123154 مورخ 25/04/1399 رئیس کل محترم بانک مرکزی درخصوص ابلاغ 
»بسته سیاستی نحوه برگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 و نحوه رفع تعهد 
ارزی ارز صادراتی ایفا نشده سال های 139۷ و 1398 صادر کنندگان« جهت صدور 
دستورالعمل مفاسد ابلاغیه مزبور به واحدهای تحت نظر آن مرکز سازمان ارسال می 

گردد.

ظرفيت 150 ميليون دلاری صادرات پوشاک به عراق

مجوز تامين 15 درصد سهم كارفرما مربوط به فاينانس از صندوق توسعه صادر شد

دستورالعمل بازگشت ارز حاصل از صادرات به سازمان های صمت استان ها ابلاغ شد
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در ماه های اخیر و به خصوص از ابتدای امسال و همزمان با افزایش نرخ دلار، رقابت 
تنگاتنگی در بین تولیدکنندگان داخلی در جهت افزایش هر چه بیشتر نرخ محصولات 
تولیدی در جریان است و اکثر واحدهای تولیدی داخلی با مجوز و بی مجوز قیمت 
نیز  نظارتی  سازمان های  جریمه  رقابت،  این  در  داده اند.  افزایش  خودرا  محصولات 

نتوانسته است جلودار این اقدامات باشد.
مهندس عليرضا حائری، عضو هيات مديره جامعه متخصصين نساجی ايران و خانه 

صنعت و معدن استان تهران

در خبرها داشتیم که شرکت سایپا نسبت به افزایش قیمت محصولات خود اقدام کرده 
و به طور مثال قیمت تیبا2 از حدود 60 میلیون تومان به ۷۷ میلیون تومان افزایش یافته 

است یعنی 28 درصد افزایش قیمت. 
ظاهرا این افزایش نرخ ها براساس توافقات به عمل آمده بین شورای رقابت و ستاد 
تنظیم بازار انجام شده و همچنین قرار بر این شده تا قیمت خودروهای تولید داخل هر 
سه ماه یک بار و بر اساس نرخ تورم که توسط بانک مرکزی اعلام می شود افزایش 

یابد. 
ای کاش چنین مجوزی به شورای عالی کار و سایر نهادهای مرتبط نیز اعطا می شد تا 
دست کم هر 6 ماه یکبار متناسب با نرخ تورم اعلام شده از سوی بانک مرکزی نسبت 
به اصلاح دستمزد حقوق بگیران اعم از لشکری، کشوری، تامین اجتماعی و مستمری 
بگیران اقدام به عمل می آوردند، هرچند که این موضوع مورد بحث این یادداشت نیست 

و مجالی دیگر را می طلبد. 
اما اصل مطلب: در ماه های اخیر و به خصوص از ابتدای امسال و همزمان با افزایش 
نرخ دلار، رقابت تنگاتنگی در بین تولید کنندگان داخلی در جهت افزایش هر چه بیشتر 
نرخ محصولات تولیدی در جریان است و اکثر واحدهای تولیدی داخلی با مجوز و بی 

مجوز قیمت محصولات خودرا افزایش داده اند. 
در این رقابت، جریمه سازمان های نظارتی نیز نتوانسته است جلودار این اقدامات باشد. 
از نرخ محصولات لبنیاتی گرفته تا لوازم خانگی، محصولات غذایی و غیره. البته قیمت 
محصولات خودروسازان داخلی که همگی با استفاده از شرایط موجود و در برخی موارد 
به دلیل ممنوعیت ورود محصولات مشابه خارجی تا توانسته اند در بازار انحصاری یکه 

تازی کرده اند. 

وزارت صنعت، معدن و تجارت هم به عنوان مسوول تنظیم بازار به علت تغییر مکرر 
وزرا و اداره شدن توسط سرپرست موقت، اقداماتش در جهت تنظیم بازار و جلوگیری از 

افزایش نرخ ها به ثمر نمی نشیند. 
موضوع وقتی جالبتر می شود که به علت نامگذاری سال گذشته تحت عنوان حمایت 
از تولید داخل و سال جاری با عنوان »جهش تولید«، انتظار مسوولان و صاحبان بنگاه 
های تولیدی از مردم، حمایت از تولید کنندگان داخلی با استفاده از محصولات ایشان 
بوده است، اما اینک که شرایط برای این تولیدکنندگان مهیا شده و از اجناس مشابه 
خارجی در بازار به علت ممنوعیت ورود و یا کمبود ارز تقریبا اثری نیست، می بینیم که 
برخی از این تولیدکنندگان با مردم همراهی نکرده و با استفاده از شرایط روز، مسابقه 
ای را برای گران کردن محصولات خود آغاز کرده و کوتاه بیا هم نیستند و سودآوری 

حداکثری را در برنامه کاری خود قرار داده اند. 
در واقع حمایت از تولید داخل و حمایت از حقوق مصرف کننده، معادله ای است دو 
طرفه که تحت نظارت دولت، هر دو طرف معادله از این رابطه منتفع شده و حقوق شان 
رعایت شود و انتظار همگان از طرفین این معادله، رعایت حقوق متقابل یکدیگر است. 
حقوق مصرف کنندگان با ارتقای کیفیت محصولات، عرضه مناسب همزمان با کاهش 
قیمت های فروش رعایت می شود و رعایت حقوق تولیدکنندگان با خرید محصولات 
داخلی و استقبال نکردن از محصولات مشابه خارجی توسط مصرف کنندگان عملی 

می شود. 
اما متاسفانه به نظر می رسد که جاده حمایت از تولیدات داخلی، جاده ای یکطرفه بوده 
و برخی تولیدکنندگان محصولات داخلی نشان داده اند که در شرایط بحرانی، تعهدی 
به رعایت قوانین این معادله نداشته و مترصد فرصتی هستند که تا می توانند نسبت به 

افزایش نرخ محصولات خود به هر طریق ممکن اقدام کنند. 
در این شرایط، برخی از این تولیدکنندگان داخلی اعم از محصولات سرمایه ای یا 
مصرفی با دلیل و بدون دلیل و به بهانه افزایش نرخ ارز یا کاهش واردات، نسبت به 
افزایش قیمت محصولات تولیدی خود اقدام کرده و در برخی موارد به خاطر افزایش 
هر چه بیشتر این قیمت ها و با کمک برخی واسطه ها، نسبت به احتکار و انبار کردن 
محصولات تولیدی خود نیز مبادرت می ورزند و از عرضه مستمر محصولات خود به 
بازار امتناع می کنند تا کمبودهای مصنوعی بیشتری نیز ایجاد کنند که هر از چند گاهی 
انباری از این محصولات دپو شده توسط دادستانی ها، استانداران در مناطق مختلف 

کشور کشف و ضبط می شود. 
آیا منظور از حمایت از تولیدکنندکان داخلی، همین تولیدکنندگان هستند که به دنبال 
فرصتی هستند تا از شرایط موجود حداکثر بهره برداری را کرده و بر ثروت خود بیافزایند؟ 
و البته در هنگامه رکود بازار و تشدید رقابت در یک شرایط عادی اقتصادی، شعارهای 
حماسی حمایت از تولید داخل سر داده و فریاد کمک خواهی از مردم سر می دهند و 

از مجاری مختلف از جمله دولت، خواستار حمایت مردم از تولیدات داخلی می شوند؟ 
آیا حمایت از محصولات داخلی جاده ای یکطرفه است که فقط مردم باید در آن نقش 
آفرینی داشته باشند و دیگران از جمله تولیدکنندگان داخلی هیچ مسوولیت و تعهدی 

در این زمینه ندارند؟

مسابقه توليدكنندگان داخلی برای افزايش قيمت ها
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تهران- ایرنا- عضو جامعه متخصصین نساجی ایران گفت: با فرض وارد مدار شدن 
کارخانه در دست احداث تولید چادر مشکی، هنوز به 40 تا 50 میلیون دلار سرمایه گذاری 

برای پاسخگویی به نیاز جامعه و تولید ۷0 میلیون متر از این پارچه در سال نیازمندیم.
در هفته جاری اعلام شد با تولید یک محصول جدید پتروشیمی، ایران برای نخستین بار 

در تولید چادر مشکی خودکفا شده و از واردات این محصول بی نیاز خواهد شد.
 برپایه آنچه شرکت ملی صنایع ملی پتروشیمی گزارش کرده، با راه اندازی این خط تولید، 
شرکت پتروشیمی شهید تندگویان سالیانه 28 تا 30 هزار تن نیاز کشور به این گرید 
برای تولید چادر مشکی را تامین خواهد کرد. گرید تولید شده در این مجتمع توسط یک 
شرکت ایرانی به نخ چادر مشکی تبدیل می شود و در مرحله نخست دو هزار تن از این 
محصول به صورت آزمایشی تولید و در اختیار این شرکت قرار گرفت و با اعلام رضایت 

تولیدکنندگان چادر مشکی، محموله های بعدی تحویل شده است.
در این پیوند، »علیرضا حائری«  عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران به 
ایرنا گفت: مجتمع شهید تندگویان از گذشته به تولید چیپس پلی استر و الیاف پلی استر 
مبادرت می کرده که چیپس را در اختیار شرکت های تولیدکننده فیلامنت پلی استر قرار 

می داده و الیاف را به بازار می فروخته است.
وی بیان داشت: اینکه شرکت یاد شده به تولید گرید چادر مشکی موفق شده، اقدامی در 

خور و شایسته است، اما هنوز تا تولید محصول نهایی راه درازی باقی است.
حائری خاطرنشان کرد: این گرید چادر مشکی باید به نخ تبدیل شود و پس از آن در یک 

کارخانه پارچه بافی به پارچه چادر مشکی تبدیل و سپس رنگرزی شود.
وی، دو مشکل اساسی تولید پارچه چادر مشکی را واردات ماشین آلات مخصوص بافت 
و نبود فناوری های رنگرزی عنوان کرد و افزود:  در سال های گذشته برخی شرکت های 
داخلی تلاش کردند تا چادر مشکی را با ماشین آلات موجود خود تولید کنند، اما توفیقی 

نیافتند، زیرا تولید در این بخش نیازمند ماشین آلات و فناوری خاص است.
 عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران بیان داشت: نخ مورد استفاده در تولید 

چادر مشکی، نخ »فیلامنت پلی استر ظریف« است که باید بر مبنای روش ITY تولید 
شود؛ این نخ در چند کارخانه در کشورمان تولید می شود.

وی گفت:  فناوری شیوه ITY در کشورمان بومی شده و کارخانجات قادرند در صورت 
وجود تقاضای کافی، این نخ را تولید کرده و توسعه دهند. این عضو هیات مدیره 
خانه صنعت و معدن استان تهران اضافه کرد: مادامی که کارخانه تولید پارچه را نداشته 
باشیم، هرچقدر هم که مواد اولیه چادر مشکی را تولید کنیم به جایی نمی رسیم. وی از 
برنامه ریزی وزارت صنعت برای افتتاح کارخانه تولید پارچه چادر مشکی در استان قزوین 
تا سال 1400 خبر داد که در صورت راه اندازی، سالیانه 20 میلیون متر پارچه چادر مشکی 
تولید خواهد کرد. به گفته حائری، کارخانه تولید چادر مشکی حجاب شهرکرد از سال 93 
به عنوان تنها واحد تولیدکننده چادر مشکی کشور با تولید سالیانه 10 میلیون مترمربع 
محصول نساجی و 6 میلیون مترمربع پارچه های روسری، شال، پرده ای و ملحفه ای 
فعالیت می کند و با اضافه شدن کارخانه قزوین در مجموع به تولید سالیانه 30 میلیون 
متر پارچه چادر مشکی خواهیم رسید که در خوشبینانه ترین حالت پاسخگوی 50 درصد 
نیازها خواهد بود.وی تاکیدکرد: پس از تولید پارچه، مراحل رنگرزی و تکمیل آن بسیار 
مهم است که در تامین رنگ، مواد اولیه و دانش فنی آن به خارج وابسته ایم، بنابراین 
تولید گرید پارچه مشکی در مجتمع شهید تندگویان اقدامی درخور و شایسته است، اما 

نیازمند توسعه کارخانجات بافندگی هستیم.
این عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران ادامه داد: راه اندازی یک خط 
تولید چادر مشکی 10 میلیون متری که از بخش های بافندگی، رنگرزی و تکمیل 
با فرض  نیازمند 20 میلیون دلار سرمایه گذاری است و این، یعنی  برخوردار باشد، 
وارد مدار شدن کارخانه قزوین، هنوز به 40 تا 50 میلیون دلار سرمایه گذاری برای 

پاسخگویی به نیاز جامعه و تولید ۷0 میلیون متر پارچه در سال نیازمندیم.
برپایه آمارها، ایران با مصرف سالیانه ۷0 تا 80 میلیون مترمربع چادر مشکی و ارزبری 

100 تا 120 میلیون یورو بزرگترین واردکننده این محصول در جهان است.

امکان ابطال ثبت سفارش در سامانه جامع تجارت فراهم گردیده است و از این پس 

جهت ابطال ثبت سفارش، نیازی به مراجعه حضوری به دفتر مقررات صادارات و واردات 
نیست. به گزارش خبرنگار اکسپورتنا، سامانه جامع تجارت در اطلاعیه ای اعلام کرده که 
امکان ابطال ثبت سفارش در سامانه جامع تجارت فراهم شده است. بر این اساس، از 
این پس جهت ابطال ثبت سفارش، نیازی به مراجعه حضوری به دفتر مقررات صادارات 
و واردات نیست. روال ابطال ثبت سفارش در سامانه جامع تجارت به صورت زیر است:

1- کاربر در صفحه جزئیات پرونده، گزینه ابطال ثبت سفارش را انتخاب می  نماید.
2- کاربر کد اعتبارسنجی پیامک شده به شماره تلفن همراه خود را به همراه علت ابطال 

ثبت سفارش در کادر مربوطه وارد نموده و گزینه تایید را انتخاب می  نماید.
3- در صورتی که با توجه به شرایط ابطال ثبت سفارش، ابطال ثبت سفارش انتخاب 
شده، امکان پذیر باشد سیستم پس از ابطال ثبت سفارش وضعیت ثبت سفارش را به 

“ابطال شده” تغییر می دهد.

نياز به 50 ميليون دلار سرمايه گذاری تا خودكفايی در توليد چادر مشکی

امکان ابطال ثبت سفارش در سامانه جامع تجارت فراهم شد
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خدماتی  کارمزد  پرداخت  تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزارت  اعلام  به  بنا 
ملی  سازمان  واردات  و  صادرات  سامانه  بستر  در  وارداتی  اظهارنامه های 

استاندارد ایران، به صورت الکترونیکی فراهم شد.
به گزارش خبرنگار اکسپورتنا، در راستای اجرای اهداف دولت الکترونیک و 

زمان ترخیص کالاهای وارداتی، امکان پرداخت الکترونیکی کارمزد خدماتی 
ملی  سازمان  واردات  و  صادرات  سامانه  بستر  در  وارداتی  اظهارنامه های 

استاندارد ایران فراهم شد.
مراحل پرداخت الکترونیکی به این صورت است که پس از محاسبه کارمزد 
نماینده  برای  پیامک  از طریق  پرداختی  اطلاعات  سامانه،  توسط  خدماتی 
صاحب کالا ارسال شده و نماینده اظهارکننده با وارد کردن شماره کوتاژ 
و کد ملی اظهارکننده، اطلاعات مالی پرونده را مشاهده و برای پرداخت به 

درگاه بانک مرکزی هدایت خواهد شد.
پس از پرداخت کارمزد نیز مشخصات پرداختی به صورت خودکار در سامانه 

ثبت شده و لزومی برای مراجعه مجدد ارباب رجوع وجود ندارد.
در عین حال، با توجه به بخشنامه سازمان ملی استاندارد ایران، از تاریخ اول 
مهرماه امسال، پرداخت کارمزد کلیه اظهارنامه های وارداتی باید به صورت 

الکترونیکی انجام شود و امکان پذیرش فیش های بانکی وجود ندارد.

 

ارزیابی سیاست دولت در خصوص مواجهه با کرونا با توجه به نتایج حاصله 
کار دشواری نیست. این دولت از ابتدا دولت مقتدری نبود و متاسفانه همه تخم 
مرغ هایش را در سبد برجام گذاشت که آن نیز بر باد رفت و پس از آن دچار 
سرگردانی و بلا تکلیفی شد که هنوز ادامه دارد. از زمان آغاز کرونا، دولت اقدامات 
پراکنده ای انجام داد که دارای انسجام و قدرت کافی نبودند. با اینکه تعطیلات 
نوروز و تداوم آن فرصت بزرگی بود اما از آن استفاده مطلوب به عمل نیامد.  در 
مورد پرداخت های مالی در دوره کرونا چند اقدام خوب انجام شد، لیکن به دلیل 
محدودیت های مالی دولت توان ادامه آن را نداشت.  بنابراین به علت فشارهای 
اقتصادی، مجبور به بازگشایی شد که به جهش دوباره کرونا انجامید. اکنون در 

مورد کرونا، کشور و دولت با معضل بزرگی مواجهند که متاسفانه راه فراری وجود 
ندارد.  درخصوص بحث انتخاب بین اقتصاد و سلامت، دولت با پشتوانه مالی 
ضعیف و گستردگی فساد، راه دشواری در انتخاب مسیر مطلوب بین اقتصاد و 
سلامت دارد. از یکسو تحریم ها و عدم تصویب لوایح FATF راه های ارتباطات 
مالی و بانکی بین المللی را بسته و از سوی دیگر فساد و رکود اقتصادی، وصول 
مالیات را کاهش داده است. متاسفانه سوءاستفاده کشورهای بدهکار از موقعیت 
ما در عرصه بین الملل مزید بر علت شده و انتخاب راه درست را که نیازمند منابع 
مالی زیاد است، دشوارتر ساخته است.  در حقیقت امروزه همه انتخاب های دولت 
از سر ناچاری و اجبار است و بدیهی است چنین انتخاب هایی در این وضعیت، 
نمی توانند انتخاب مطلوبی باشند.  در کل نمی توان وضعیت را مناسب ارزیابی 
کرد و دولت ناچار است بین بدتر شدن وضعیت اقتصادی و سلامت جامعه، یک 
گزینه را انتخاب کند؛ زیرا در خانه نشاندن مردم نیازمند تامین حداقل زندگی 
برای گروه های کثیری از مردم است که این دولت فاقد چنین توان عملیاتی و 
مالی است.  شاید معجزه ای نظیر کشف واکسن یا داروی داخلی کرونا بتواند در 
این بن بست راهی نشان دهد که امید چندانی به آن نیست.   وجود دولت پنهان 
و تصمیم گیری های آشکار و بدون مسوولیت آن، غیرقابل انکار است. این دولت 
دارای اختیار و توان لازم برای چنین تصمیم گیری بزرگی نیست و این موضوع 
باید در سطح حاکمیت حل شود. به علاوه این دولت مشتاق و منتظر پایان دوره 

است و از آن نمی توان انتظار زیادی داشت.

پرداخت الکترونيکی كارمزد خدماتی اظهارنامه های وارداتی ميسر شد

لطفعلی بخشی: در انتظار معجزه
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تجار بازار پارچه در خیابان مولوی تهران می گویند مردها بیشتر پارچه فاستونی ایرانی 
می خرند اما در بازار پارچه های مناسب لباس زنانه، فقط 10 درصد محصولات، ایرانی 
است. پارچه فاستونی ساخت ایران هنوز پرمشتری ترین پارچه برای دوخت لباس مردانه 
است اما در بازار پارچه های مناسب لباس زنانه، وضع متفاوت است. به گفته یکی از 
فروشندگان، در این بازار ۷0 درصد محصولات چینی، 20 درصد پارچه ترک و 10 درصد 

هم تایوانی هستند. چهارراه مولوی بازار اصلی پارچه فروشان در تهران است. 
به گزارش سایت نساجی  امروز به نقل از دنیای اقتصاد، پاساژ سه طبقه مولوی 20 
سال است که محل ازدحام مشتریان انواع پارچه ایرانی و خارجی است اما سال های 
اخیر به دلیل رشد واردات، پارچه های چینی و ترکیه ای گوی سبقت را از محصولات 

داخلی ربوده اند.

ارزان ترين ها پرمشتری اند

خیلی از بانوان تمایل دارند لباس آماده بخرند. از مزون ها یا فروشگاه های شیک و 
مجلسی سطح شهر. اما هنوز هم بسیاری هستند که دوست دارند خودشان در صفر تا 
صد دوخت لباسشان مشارکت داشته باشند؛ از انتخاب مدل و رنگ و جنس پارچه گرفته 
تا انتخاب دکمه و زیپ و... شاید رمز و راز متفاوت بودن خود را در این می دانند که 

البسه شان را از مدل های از پیش ساخته شده بازار انتخاب نکنند.
هرکس چنین باوری دارد و به دنبال پارچه ای با قیمت مناسب است حتما پاساژ مولوی 
از جمله مکان هایی است که به آن سر می زند. اخوان از فروشندگان این بازار است که 
می گوید این روزها با کاهش قدرت خرید مردم تمایل اکثر بانوان به انتخاب پارچه های 
ارزان تر است. به گفته او فروش پارچه های ارزان 50 درصد بیشتر شده اما پارچه های 

گران قیمت با کاهش 90 درصدی مشتری روبه رو شده اند.
از سوی دیگر حراجی فروش های پارچه در این بازار با رونق بیشتری روبه رو هستند. از 
او در مورد ارزان ترین و گران ترین پارچه موجود در بازار مولوی می پرسم. می گوید پارچه 
مانتویی هر متر 40 تا 50 هزار تومان ارزان ترین پارچه و پارچه ترک متری 350 هزار 

تومان هم اکنون گران ترین پارچه موجود در مغازه اوست.
اخوان می گوید خیلی از مشتری ها نسبت به اسم »پارچه ترکیه ای« حساسیت ویژه ای 
دارند و تصور می کنند هر پارچه ای که اسم ترکیه ای را روی خود داشته باشد لزوما 

کیفیت بهتری هم دارد. به گفته او همین مساله موجب شده برخی از فروشندگان از آن 
سو ءاستفاده کرده و پارچه چینی را به جای پارچه ترک بفروشند.

دو برابر گران شد

از سال گذشته تاکنون به ویژه با افزایش قیمت دلار بسیاری از اجناس بازار به ویژه 
کالاهای وارداتی گران شدند. به خصوص این روزها که نرخ دلار روزانه بالا می رود 
قیمت بسیاری از اجناس هم روز به روز تغییر می کند. عرفان یکی از فروشندگان بازار 
مولوی با اشاره به این موضوع می گوید از آن جایی که تقریبا 90 درصد پارچه های 

موجود چینی هستند قیمت دلار تاثیر مستقیمی روی قیمت آنها دارد.
او در مورد چرخه  تولید تا فروش پارچه می گوید: ما پارچه را از عمده فروشان می خریم، 
آنها هم پارچه را از تجار بزرگ و واردکنندگان. قیمت دلار از ابتدا یعنی از آن جایی که 
تجار بزرگ پارچه را از خارج وارد می کنند و سپس در مرحله بعدی در عمده فروشی و 
قیمتی که ما از آنها می خریم به گرانی پارچه منجر می شود و ما هم مجبوریم پارچه را به 
قیمتی به مشتری و مزون ها بفروشیم که بتوانیم پس از آن با پول به دست آمده پارچه 
جدید بخریم. بنابراین این ادعا که گاهی گفته می شود پارچه خرید سابق است و ما گران 
فروشی می کنیم درست نیست چون پول پارچه قرار است خرج خرید پارچه جدید شود.
همین سوال را از اخوان می پرسم، او نظر دیگری دارد. اخوان می گوید درست است که 
باید مبلغ خرید پارچه صرف جنس جدید شود اما گاهی فروشندگان یک پارچه را تا 
200 یا 300 درصد گران تر می فروشند. اگر پارچه ای به هر دلیلی در بازار کم باشد این 

بهانه ای به دست برخی فروشندگان می دهد تا آن را چندبرابر گران تر بفروشند.
 

 كو آن همه مشتری؟

بازار پارچه مولوی روزگاری محل پرازدحامی بود که جای سوزن انداختن در آن نبود. به 
ویژه در روزهای آخر اسفند و تعطیلات نوروز که با بهارطبیعت رخ و لباس مردمان هم 
نو می شود. اما امسال سالی استثنایی بود. ویروس کرونا تاب و توان بازار را گرفت. اسفند 
ماه به دلیل شیوع ویروس کرونا بازار رونقی نداشت و در ماه های فروردین و اردیبهشت 

هم کرکره مغازه ها پایین بود.
این روزها هم کسادی بازار با موج دوم کرونا ادامه دارد. اخوان می گوید: در همین 5 
دقیقه ای که من مشغول صحبت با شما هستم مشتری نداشتم، در حالی که سال گذشته 
همین موقع ظرف 5 دقیقه 100 نفر وارد پاساژ می شد، از این تعداد 10 نفر وارد مغازه ما 

می شدند و لااقل 2 نفر پارچه می خریدند.
او گرچه کرونا را عامل اصلی این خلوتی و کسادی می داند اما ادامه می دهد کرونا 80 

درصد و گرانی ها 20 درصد در رکود بازار نقش دارند.
واردات بی رویه پارچه، صنعت نساجی را با رقیب قدرتمندی روبه رو کرد که در نهایت 
پارچه های وطنی را بر زمین زد. این را شاید بتوان اولین ضربه به بازار پارچه دانست اما 
این روزها ضربه دوم حاصل همدستی کرونا و نرخ دلار است؛ پارچه ها هر روز گران تر 

می شود و به دلیل ویروس کرونا بازار هر روز خلوت تر.
 

محبوبيت فاستونی؛ مقبوليت پارچه ترک
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کمپانی آمریکایی توکاتک واقع در لس آنجلس اخیرا ادعا کرده که بر اساس محاسبات 
ریاضی و با استفاده از مقادیر مربوط به اصطکاک سطحی و خم شدگی در جهات تار و 

پود موفق شده است تا برای زیردست پارچه یک شاخص عددی تعیین کند.
به گزارش سرویس اطلاع رسانی نساجی امروز،  این عدد به طراحی سه بعدی محصول 
کمک خواهد کرد چون مشتریان می توانند به سرعت و بدون معطل شدن برای رسیدن 
نمونه فیزیکی پارچه که باعث ایجاد تاخیر در فرایند توسعه می شود، متوجه زیردست 

پارچه شوند.
عدد زیردست پارچه عددی است که فرد با دانستن آن می تواند تصویری از زیردست 
پارچه در ذهن خود داشته باشد. مقایسه ارزش رابطه ای بر مبنای بسیاری از پارچه هایی 

است که مشتری از قبل با آن ها آشنا بوده است.
برای درک بهتر می توان به گزارش آب و هوا اشاره کرد برای مثال دما در یک 

نقطه 56 درجه فارنهایت اما احساس یا به اصطلاح »دمای محسوس« آن نقطه 65 
درجه فارنهایت است. این »دمای محسوس« یعنی فردی ممکن است احساس گرمای 
بیشتری نسبت به آن چه دمای واقعی نشان می دهد، داشته باشد که دلایل مختلفی 

نیز در این احساس دخیل هستند برای مثال رطوبت یا سرعت باد در مکان مورد نظر.
مقدار مشخصی از رطوبت نسبی یا سرعت باد مستقیما نشان دهنده فاکتور دمای 
محسوس نیست. با این وجود اگر گفته شود دمای محسوس در نقطه ای 65 درجه 

فارنهایت است فورا نشان می دهد که باید انتظار چه چیزی را داشت.
چنین قیاسی در مورد پارچه ها نیز انجام شده است. برای مثال بیشتر افراد از روی 
تجربه می دانند که زیردست یک روسری ابریشمی ظریف یا جین خام و یا کرباس 
چگونه است. به گزارش سرویس اطلاع رسانی نساجی امروز،می توان به پارچه هایی که 
احساس زیردست آن ها قابل تصور است یک عدد نسبت داد برای مثال اگر عدد نرم 
ترین پارچه 10 و عدد زبرترین پارچه 1 باشد، اعداد مربوط به سایر پارچه ها بین این دو 

عدد قرار خواهد گرفت.
می توان محاسبات مربوط به پارچه های بیشتر استفاده شده را طبقه بندی کرد و 
با نسبت دادن یک عدد مرجع به هر کدام از آن ها و فاکتور احساس زیردست به 
پارچه های جدید به طراحان کمک کرد تا بتوانند ضمن این که آویزش پارچه را در 
TUKA3D مشاهده می کنند، زیردست آن را نیز به صورت دیجیتال احساس نمایند.

رام سرین-موسس و رییس اجرایی کمپانی می گوید: »هدف ما از ابداع این روش این 
بوده است که طراحان بتوانند با کمک فاکتور احساس زیردست پارچه فرایند توسعه 
محصول را تسریع کنند و همچنین مشتریان نیز این امکان را داشته باشند تا پیش از 

خرید به صورت دیجیتال زیردست پارچه را احساس کنند.«

TUKA3D تعيين ارزش عددی برای احساس زيردست در پارچه توسط كمپانی

مديركل دفتر سياست گذاری و برنامه ريزی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 

سیاست های صنعتی، معدنی و تجاری در حال تدوین می باشد و در سه صنعت خودرو، 
پتروشیمی و نساجی نهایی شده است.

محسن اتابکی در پنجمین جلسه ویدئوکنفرانسی با مدیران برنامه ریزی سازمان های 

صنعت، معدن و تجارت استان ها بیان کرد: سیاست های صنعتی، معدنی و تجاری به 
صورت افقی )بین بخشی( و به صورت عمودی )خاص یک صنعت( در حال تدوین است. 
به گزارش سایت نساجی امروز به نقل از ایلنا،  وی افزود: در این سیاست ها، موضوعات 

مرتبط با همه دستگاه ها و سازمان های مرتبط با تولید دیده شده است. 
اتابکی موضوع زنجیره ارزش را بسیار مهم دانست و تصریح کرد: زنجیره ارزش تولید 
برای محصولات اولویت دار به عنوان یکی از برنامه های معاونت طرح و برنامه در حال 

پیگیری می شود. 
مدیرکل دفتر سیاست گذاری و برنامه ریزی همچنین گفت: برنامه های ابلاغی وزارتخانه 

در سال جاری به صورت کمی از استان ها پیگیری و رصد می شود. 
وی افزود: عملکرد استان ها بر اساس اهداف کمی هر استان مشخص می شود. اتابکی 
در این جلسه تصریح کرد: سند آمایش استان ها توسط سازمان برنامه و بودجه در حال 
تدوین است و ما نظرات حوزه صنعت، معدن و تجارت را در این سند دنبال می کنیم. 

وی افزود: اگر استان ها در خصوص بخش صنعت، معدن وتجارت سند آمایش نکاتی 
دارند، به وزارت خانه منعکس کنند تا در سند نهایی آمایش هر استان لحاظ شود.

سياست های صنعتی و تجاری در سه صنعت نهايی شد
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دنیای لباس، قدمتی به اندازه تاریخ انسان ها دارد. در هر عصر مهم ترین مسئله پوشاک 
بوده است که با گذشت زمان و آداب و رسوم تغییر کرده است.

 در این مقاله قصد داریم شما را با 10 برند فروش لباس مشهور در جهان آشنا کنیم و 
شما را به سفری هیجان انگیز در دنیای مد ببریم. 

روزگاری مردم هرگز لباس نمی پوشیدند. شاید به نظر می رسید که لباس نپوشیدن مسئله 
عجیبی نیست و هیچ کس نگران پوشاندن بدن خود نبود. بعد ها، با گذشت زمان، مردم  
حس نیاز به محافظت در برابر خطرات خارجی را در خود احساس کردند. به همین دلیل 
شروع به پوشاندن بدن خود با برگ و چوب تنه درختان و بعداً با پوست حیوانات کردند. 
پس از شروع تمدن ها، مردم دریافتند که می توانند پارچه هایی را از یک منبع گیاهی 
بپوشند و سپس همان اتفاق افتاد که در تاریخ آمده است و برند فروش لباس شکل 
گرفته است. به گزارش سایت نساجی امروز به نقل از ایلنا، صنعت پوشاک یکی از صنایع 
باستانی است. با این حال، امروزه شرکت های بسیار کمی وجود دارند که در زمینه تولید 
پوشاک در رتبه های برتر در سطح جهان حضور دارند.جهان شاهد ظهور فرآیند های نو 
و پارچه های جدید در صنعت پوشاک بوده است. تعداد کمی از مارک ها در سراسر جهان 
مشهور شده اند و هنوز هم جزء برند های  پرفروش های جهانی هستند. کلید اصلی آنها 

در کیفیت، کمال گرایی و تناسب با گرایش ها است.
در ادامه لیستی از 10 برند برتر پرفروش ، برندهای پوشاک مشهور در جهان را با بررسی 

کوچکی از آنها در اختیار شما قرار داده ایم:
 

 )ARMANI  ( 10 -آرمانی
میزان ارزش برند این شرکت معروف حدود 3.1 میلیارد دلار است. آرمانی در تولید 
لباس های خود، خیاطی بی نقص، زرق و برق جذاب، فریبندگی و دلبری شگفت انگیزی 
را به وجود می آورد. ستاره های هالیوود از وفادارترین مشتری های این برند فروش لباس 
هستند. برند آرمانی در تولید لباس های مجلسی تخصص دارد. لباس های آنها از جنس 

پارچه لوکس و گران قیمت است.
این  تولید شده  طرح های Armani ،Emporio ، Exchange گران ترین طرح های 
مارک هستند. این شرکت  حتی عطر، کیف و کمربند چرمی، لیوان ، کفش و سایر لوازم 

را نیز تولید می کند. بنابراین این برند در جایگاه دهم در این لیست قرار دارد.

)FENDI( 9- فندی
برند فندی جزو برندهای پر فروش لباس است

میزان ارزش کل برند این شرکت در حدود 3.5 میلیارد دلار است. پائولا فندی بنیانگذار 
این شرکت بوده است. این شرکت در سال 1925 راه اندازی شد. تخصص برند فندی 
در زمینه تولید پارچه و لباس در سطح جهانی و همچنین کیف و سایر لوازم جانبی 
پوشاک است. سری کیف های دستی این شرکت در سال 199۷ معرفی شد که به 
آن Baguette گفته می شود. این کمپانی همچنین صاحب یک آتلیه عکاسی قدرتمند 
است. فندی با به وجود آوردن خلاقیت های خود در دنیای مد، استانداردهای خود را 
حفظ می کند و می توان آن را یک برند فروش لباس موفق دانست. که در رده نهم 

لیست ما قرار دارد.
 

) HOUSE OF VERSACE ( 8- ورساچه
میزان ارزش کل برند این شرکت در حدود 5.5 میلیارد دلار است. درآمد فعلی ورساچه 
حدود 1 میلیارد دلار است. این شرکت ایتالیایی است. ورساچه در سال 19۷8 تأسیس 
شد. جیانی ورساچه پایه گذار این کمپانی بود. House of Versace یکی از برندهای 
پردرآمد لایف استایل در جهان است. ورساچه به دلیل تزئینات و طرح های جالب توجه 
خود شناخته شده است، چاپ زنده و لباس های نمادین از کارهای شگفت انگیز آن است. 
ورساچه انواع مختلفی از مدل لباس را معرفی کرده است. بنابراین آنها در رده 8 لیست 

ما قرار دارند.
 

) BURBERRY ( 7- بربری
اين برندها از محبوبيت بالايی برخوردارند

این شرکت به صورت کلی دارای ارزش تجاری حدود 5.8۷ میلیارد دلار است. همچنین 
حدود 4 میلیارد دلار درآمد دارد. Burberry یک برند فروش لباس انگلیسی است. آدری 
هپبورن یکی از نمادین ترین چهره های مرتبط با برند بربری است. این شرکت به دلیل 
نوآوری هایش در طراحی مشهور است. شرکت بربری حتی حکم سلطنتی نیز به دست 
آورده است. این شرکت حتی یک طرح محدود، مخصوص و گران قیمت پوست را به 
بازار عرضه کرد. بنابراین این یکی از شرکت های گران قیمت و همچنین منحصر به فرد 

است که در جایگاه هفتم قرار دارد.

) RALPH LAUREN ( 6- رالف لورن
سلبريتی ها از مشتريان اين برند ها هستند

این شرکت دارای ارزش تجاری حدود 6.6 میلیارد دلار است. درآمد حاصل از این 
شرکت حدود ۷.1 میلیارد دلار است. رالف لورن کاملًا روی طراحی های لوکس تمرکز 
دارد و در تلاش است تا انواع و اقسام لباس را برای شما فراهم کند تا زندگی دلخواه خود 
را بگذرانید. لباس های رالف لورن توسط بسیاری از شخصیت های معروف دنیا پوشیده 
می شود. پولو یکی از مارک های مشهور تحت عنوان برند رالف لورن است. بنابراین این 

شرکت در جایگاه ششم قرار دارد.
 

) CHANEL ( 5- شانل
چنل جزو پر فروش ترين ها و جذاب ترين برند های لباس است

میزان ارزش برند این شرکت حدود 6.8 میلیارد دلار است. حاصل درآمد این شرکت 5.4 
میلیارد دلار است. کوکو شانل این شرکت را تأسیس کرد. این برند فروش لباس بیشتر 
برای لباس های زنانه مشهور است. این شرکت تلاش می کند تا اطمینان حاصل کند 
که زنان در لباس خود راحت هستند و احساس افتخار می کنند. شانل یکی از گران ترین 
مارک های جهان است. بدین ترتیب این شرکت در جایگاه پنجم در لیست ده برند برتر 

فروش لباس در جهان قرار دارد.

10 برند برتر فروش لباس در جهان
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) PRADA ( 4- پرادا
این شرکت ارزش تجاری  در حدود ۷.3 میلیارد دلار دارد. درآمد این شرکت حدود 3.۷ 
میلیارد دلار است. پرادا توسط یک تولید کننده چرم ایتالیایی به نام ماریو پرادا در سال 
1913 تاسیس شد. برند پرادا یکی از گران ترین مارک ها است و هر دختری دوست 
دارد یکی از محصولات آن را داشته باشد. این برند فروش لباس، به طراحی، سبک و 
رنگ های  شگفت انگیز خود بسیار مشهور است. و باعث می شود هر دختری احساس 

ویژه ای داشته باشد. بنابراین این در رده 4  لیست ما قرار دارد.
 

) HERMES ( 3-هرمس
هرمس معروف به برند خاص است

ارزش این شرکت حدود 10.6 میلیارد دلار است. درآمد این شرکت حدود 5.3 میلیارد 
دلار است. برند هرمس در سال 183۷ توسط تیری هرمس تأسیس شد. که در طول 
عمر 1۷6 ساله خود بسیار موفق بوده است. هرمس به خاطر کیف ها و همچنین 
روسری های ابریشمی که تولید می کند مشهور است. آنها متخصص تولید کمربند ، 

لباس ورزشی مردانه و زنانه و غیره هستند.

) GUCCI ( 2-گوچی
گوچی از معروف ترين برند های پوشاک جهان است

ارزش برند این شرکت حدود 12.4 میلیارد دلار است. درآمد این شرکت حدود 4/4 
میلیارد دلار است. هدف این شرکت تهیه لباس های با کیفیت است. گوچی تولید کننده 
لباس هایی است که می توانید آن را در یک مراسم با فرش قرمز بپوشید. شرکت گوچی 

در سال 1921 شروع به کار کرد بنیانگذار این شرکت گوچیو گوچی است. گوچی یکی 
از مارک های گران قیمت است و همچنین با تولید لباس های گران و مجلل شناخته 

می شود، بنابراین در جایگاه دوم لیست قرار دارند.
 

) LOUIS VUITTON ( 1- لوئيز ويتون
با ارزش ترين برند توليد لباس در جهان، لوئيز ويتون

گران ترین مارک جهانی لوئیز ویتون است. ارزش نام تجاری این شرکت به حدود 28.1 
میلیارد دلار رسیده است. جمع درآمد این برند حدود 10.1 میلیارد دلار است. لوئیز ویتون 
بخاطر استفاده از چرم، خیاطی عالی کت های کلاسیک، کفش، لوازم جانبی، ساعت، 
عینک آفتابی، جواهرات، کتاب ها و بسیاری دیگر از لوازم جانبی، بسیار مشهور و معروف 
است که به شایستگی مقام اول این لیست را به خود اختصاص داده است. این لیست از 

ده برند برتر فروش لباس مشهور، سال 201۷ در جهان بود.
البته فروشگاه های اینترنتی زیادی هم در ایران وجود دارد که به نوعی برند شدند و افراد 
بسیار زیادی به این فروشگاه ها اعتماد کردند و سفارش های خود را ثبت کردند. یکی از 
این فروشگاه ها، وایپر نام دارد که با در نظر گرفتن قدرت خرید مردم، قیمت های مقرون 
به صرفه ای را عرضه کرده است. شما می توانید از طریق لینک زیر وارد فروشگاه مورد 

نظر شوید.
همچنین در گذشته دنیای لباس فقط ابزاری برای محافظت از خود بود و اکنون به یک 
تجارت مد تبدیل شده است که هر روز نوآوری های جدیدی در آن وجود دارد. در بین 
این برند ها برای حفظ جایگاه خود و همچنین فشار برای پیشرفت، رقابت تنگاتنگی 

وجود دارد.

مدرس خيابانی سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت با استقبال حسين زادگان 

استاندار مازندران و مهاجر دارابی رئيس اتاق بازرگانی وارد مازندران شد و طرح توسعه 

شرکت ساوین تاب افتتاح نمود.
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت برای بهره برداری چند واحد صنعتی و بازدید از 

پروژه های صنعتی به استان مازندران سفر کرد.  

در این سفر دو روزه بیش از 1580 میلیارد تومان طرح های صنعتی افتتاح گردید.
طرح توسعه شرکت ساوین تاپ با حضور سرپرست وزارت صمت، استاندار مازندران،  
رئیس سازمان صمت، نمایندگان  مجلس، رئیس اتاق بازرگانی و رئیس انجمن نساجی، 

پوشاک و چرم استان مازندران به بهره برداری رسید.
 با راه اندازی طرح توسعه این واحد صنعتی با اعتبار 400 میلیارد تومان، 15000 تن 

تولیدات این شرکت افزایش و تعداد 200 نفر اشتغال زایی انجام شد .
در این سفر مدرس خیابانی، سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت علاوه بر طرح 
توسعه واحدهای صنعتی ساوین تاب، واحد تولید شیر خشک و پودر کنسانتره پروتئینی 

آب پنیر شرکت سولیکو کاله با 400 میلیارد تومان اعتبار نیز افتتاح نمود.
سرپرست وزارت صمت در ادامه سفر خود به مازندران در روز پنجشنبه در بازدید از مرکز 
لجستیک و  پایانه صادراتی محصولات کشاورزی روماک در جریان آخرین وضعیت 

راه اندازی این پروژه زیرساختی صادراتی قرار گرفت.
همچنین شرکت آرین شیمی توسط رئیس جمهور و بصورت ویدئو کنفرانسی و با حضور 

سرپرست وزارت صمت و استاندار مازندران در بندر امیرآباد افتتاح شد.

افتتاح طرح توسعه شركت ساوين تاب با حضور مدرس خيابانی وزير صمت
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پشم شیشه نوعی الیاف معدنی با عایق حرارتی و صوتی است که با مواد بازیافت 
شده از شیشه ذوب شده همراه با مقداری ماسه معمولی و رزین ساخته می شود.

در سطح جهان استفاده از پشم شیشه سابقه ای ۷0 ساله دارد؛ اما قدمت آن در 
ایران به حدود 50 سال می رسد که صنعتگران مختلف این الیاف را بیشتر به منظور 
عایق سازی تولید می کنند. یکی از اقدام هایی که باید برای پشم شیشه انجام داد، 
روکش کردن پشم شیشه است که تا پیش از این، روکش های پشم شیشه از خارج 
وارد می شد که حدود دو دهه است که این روکش ها نیز در داخل تولید می شود و 

کشور از واردات آن بی نیاز شده است.
شرکتی  تنها  هم اکنون  دنیای اقتصاد،  از  نقل  به  امروز  نساجی  سایت  گزارش  به 
است.  پارس  پشم شیشه  شرکت  می کند،  تولید  پشم شیشه  روکش  داخل  در  که 
شرکت پشم شیشه پارس )سهامی خاص( در سال 13۷6تاسیس و در سال 1380به 
بهره برداری رسیده است. این واحد تولیدی علاوه بر توسعه و گسترش کمی و کیفی 
بازار عایق های حرارتی، سعی و تلاش خود را برای بهبود کیفیت انواع لفاف پشم 
شیشه به کار گرفته است تا بتواند این نوع لفاف )روکش( را مطابق استانداردهای 
جهانی در ایران تولید کند. همچنین این شرکت نخستین تولیدکننده این نوع لفاف 
بازارهای منطقه را که  ایران بوده که می تواند علاوه بر رفع نیازهای داخلی،  در 

به شدت نیازمند این نوع محصول هستند، تحت پوشش قرار دهد.

 از واردات روكش پشم شيشه پيشگيری كرديم
رحیم ملکی، مدیرعامل پشم شیشه پارس  عنوان کرد: هدف اصلی شرکت تولید 
انبوه روکش های پشم شیشه است؛ معمولا پشم شیشه در کشور بدون روکش تولید 
می شود و شرکت ما روکش های آنها را تولید می کند. همچنین در ارتباط با تولید 
را  فیسنگ ها  و  مفتول ها  انواع  و  به کار هستیم  مشغول  نیز  گالوانیزه  مفتول های 
کرد:  عنوان  کارخانه  این  تولید  میزان ظرفیت  به  اشاره  با  ملکی  می کنیم.  تولید 
میزان ظرفیت تولید کارخانه 10هزار تن روکش در سال است. این روکش ها تا 

پیش از این وارداتی بود و از آلمان وارد می شد. وی در ادامه خاطرنشان کرد: تولید 
از  که  ماشین هایی  توسط  است که  لمیشین  و  بافندگی  از  تلفیقی  روکش ها  این 
کره جنوبی وارد کرده ایم، انجام می دهیم. در این روش نخ های شیشه را روی کاغذ 
به وسیله آلومینیوم لمینیت می کنیم.   مدیرعامل پشم شیشه پارس با بیان اینکه 
تولیدکننده روکش پشم شیشه در  تنها  ندارد و  مشابه کارخانه ما در کشور وجود 
ایران  هستیم، عنوان کرد:  البته کار لمینیت را خیلی از کارخانه ها انجام می دهند؛ 
اما این موضوع را که این لمینیت با نخ شیشه و عایق ضدرطوبت باشد، تنها واحد 

ما می تواند تولید کند.  
ملکی در ادامه درباره لمینیت در صنعت توضیحات بیشتری داد و گفت: در صنعت 
اگر دو ماده را به یکدیگر بچسبانید که یکی دیگری را پوشش دهی کند، در حقیقت 
لمیلاسیون انجام داده اید. در کار ما برای لمینیت کاری یک رویه آلومینیوم، یک رویه 
کاغذ کرافت و یک رویه نخ لمینیت می شود.  وی درباره تولید مفتول آهن نیز در این 
مجموعه عنوان کرد: ما همچنین دستگاه کشش مفتول را داریم، مفتول های 6/5 
میلیمتر را کشش داده و به زیر یک میلیمتر می رسانیم و بعد آنها را در حوضچه های 
زینگ عبور داده و آنها را گالوانیزه می کنیم. این گالوانیزه برای بافت انواع توری ها و 

فنس های فلزی به کار برده می شود.  
 

 صادرات غيرمستقيم
مدیرعامل پشم شیشه پارس درباره صادرات پشم شیشه پارس بیان کرد: ما هم اکنون 
به صورت مستقیم صادرات انجام نمی دهیم؛ ولی محصولات ما از طریق واسطه ها 
به صورت غیرمستقیم صادر می شود. از سوی دیگر موضوع آن است که تقاضای 
بازار به حدی است که تمام نیاز بازار را پوشش می دهد و ظرفیت ما به اندازه صادرات 

نمی رسد. 
ملکی در خصوص واردات روکش پشم شیشه نیز افزود: تا پیش از این واردات انجام 
می گرفت، اما هم اکنون این مواد به ندرت وارد می شود و واحد تولیدی ما می تواند 
کل نیاز کشور را تامین کند. تولیدات پشم شیشه پارس از نظر کیفیت در مقام بالایی 
قرار دارد و محصولات  ما از استقبال خوبی در بازار برخوردار است.  وی همچنین 
درباره تامین مواد اولیه موردنیاز خود شرکت عنوان کرد: بیشتر مواد اولیه مورد نیاز 
ما در داخل قابل تامین است و برخی کالاها، برای نمونه فویل آلومینیوم های بسیار 
نازک آن هم به صورت محدود وارد می کنیم، وگرنه این فویل با ضخامت های 

بالاتر در داخل قابل تامین است.

وضعيت بازار و نوسان نرخ ارز
مهم ترین  از  یکی  شد:  یادآور  بازار  وضعیت  درباره  پارس  پشم شیشه  مدیرعامل 
موضوع این روزهای بازار، عدم ثبات نرخ ارز است زیرا با توجه به شرایط بازار، هر 

كشور از واردات روكش پشم شيشه بی نياز شد
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کالایی که تولید می شود، زمانی که منابع درآمدی آن را کسر  کنید، مشاهده خواهید 
کرد که دیگر تولیدکننده ای قادر به تامین مواد اولیه آن نیست، از این رو گران شدن 
قیمت دلار، سبب گران شدن مواد اولیه شده و روز به روز نیز در حال گران شدن 
است و این سبب نگرانی برای تولیدکننده می شود. ملکی در پاسخ به این پرسش 
که آیا قیمت محصولات شما به نسبت گران شدن مواد اولیه گران نشده است، گفت: 
زمانی که مواد اولیه خریداری می شود تا زمانی که محصول نهایی شود و در بازار 
به فروش برسد، یک فرآیند زمانی بین دو تا سه ماه زمان می برد و این موضوع به 
تولیدکننده بسیار آسیب می رساند؛ زیرا تولیدکننده به تقاضای مصرف کننده متعهد 
می شود و براساس تعهد تولید می کند و با این روند برای تهیه مواد اولیه بعدی، توان 
خرید تولیدکننده کاهش می یابد. البته این تنها مشکل ما نیست و همه به نوعی به 

این موضوع مبتلا هستند. 
این روزها تولید، راه رفتن روی تردمیل است، کلی انرژی صرف می کنی و به نظر 
راه می روی اما به محض خاموش کردن دستگاه مشاهده می کنی که در نقطه اول 

خود قرار داری و این برای تولیدکننده نگران کننده است.
وی در پاسخ به این پرسش که مشکلات مختص صنعت شما چیست، گفت: در صنعت 
ما مشکلی وجود ندارد و با فناوری روز دنیا مشغول به کار هستیم. فناوری و ماشین آلات 
شرکت پشم شیشه پارس از کره جنوبی آمده است و با بهترین کیفیت در حال تولید 
هستیم.  مدیرعامل پشم شیشه پارس با اشاره به این موضوع که صنعت ایران جزیره ای 
است، گفت: صنعت نیازمند یک نقشه راه است، صنعت و تولید ما برخاسته از نوعی بازار 

سنتی است. در بحث شرکت ها مزیت ها بررسی شده نیست. در حالی که در صنعت 
پتروشیمی مزیت داریم،  اما در ارتباط با صنعت سلولزی بسیار فقیر هستیم. این در حالی 
است که باید آمایش سرزمینی صنعتی انجام بگیرد و فرآیند تکامل دانش باید در نظر 

گرفته شود و پس از آن به روزترین محصولات مجهز شد.
ملکی ادامه داد: مشکل اساسی ما این است که شرکت های بزرگ که خط مشی 
صنعت را تعیین کنند، رسالت خود را به خوبی انجام نمی دهند. بخش خصوصی جرات 
ورود به این حوزه ها را ندارد و از این رو جرات ورود به این حوزه را ندارد و بسیار 
محافظه کار شده است. این در حالی است که بخش خصوصی باید شهامت حضور 
را داشته باشد.  وی در خصوص  برنامه های شرکت برای سال جدید تاکید کرد: ما 
برنامه ای را در سال جدید با عنوان تهویه مطبوع با یک برند گرین آغاز کرده ایم. 
در این طرح زمینی را در شهرک صنعتی اشتهارد به این کار اختصاص داده ایم و 
مشغول ساخت آنجا هستیم. این زمین را یک سال و نیم پیش گرفته و سه ماه است 
که کار را شروع کرده ایم. تهویه شبیه چیلر، فنکور، کولر گازی و پکیج دیواری و... را 
قصد داریم که در این مجموعه تولید کنیم. برای این مجموعه 250 نفر اشتغالزایی 

در نظر گرفته شده است. 
تحت پوشش این برند، قصد داریم با برند گرین وارد بازار خواهد شد، اما شرکت پشم 
شیشه مادر تمام این مجموعه خواهد بود و قصد داریم که ۷0 درصد را به سمت 
تهویه مطبوع حرکت دهیم و روی ریل هستیم. نام هر کشوری می تواند برند باشد، 

می تواند نباشد با تلاش آدم هاست که اسم یک کشور برند می شود.

سومین میز کالا کشوری عراق با رویکرد بررسی زمینه ها، مشکلات، موانع و راهکارهای 
توسعه صادرات پوشاک به این کشور و به منظور تلاش برای افزایش سهم صادرات 

پوشاک ایران در بازار عراق در سازمان توسعه تجارت ایران برگزار شد.
در این جلسه مدیرکل دفتر عربی- آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران گفت: عراق 
سالانه حدود ۷00 میلیون دلار واردات پوشاک از جهان دارد که سهم ایران از این میزان 

حدود 35 میلیون دلار است.

به گزارش سایت نساجی امروز به نقل از روابط عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
البرز، فرزاد پیلتن افزود: بررسی ها نشان می دهد ایران ظرفیت صادرات 150میلیون 

دلاری پوشاک به کشور عراق را دارد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان البرز نیز در حاشیه این نشست در گفت و 
گو با خبرنگاران گفت: انتظار می رود استان البرز با توجه به حضور واحدهای خوشنام و 
طراز اول صنعت پوشاک و صنایع نساجی بتواند در راستای صادرات پوشاک به عراق، 

نقشی تعیین کننده و تاثیرگذار داشته باشد.
رامین ربیعی تصریح کرد: در راستای صادرات پوشاک به عراق مشوق های مطلوبی 
توسط سازمان توسعه تجارت ایران تدارک دیده شده که فعالان صنفی و صنعتی تولید 
پوشاک می توانند با مراجعه به دبیرخانه انجمن تخصصی صنایع همگن نساجی، پوشاک 
و چرم استان البرز از کم و کیف این مشوق ها مطلع و در صورت دارا بودن شرایط لازم 

از آن بهره مند شود.
کلیه فعالان اقتصادی و تولید کنندگان پوشاک و منسوجات استان البرز که مایل به 
صادرات پوشاک به عراق هستند؛ می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر در ساعات 
اداری با شماره تلفن 02632514289 با دبیرخانه انجمن تخصصی صنایع همگن 

نساجی، پوشاک و چرم استان البرز تماس بگیرند.

مديركل دفتر عربی- آفريقايی سازمان توسعه تجارت ايران: 

ايران می تواند سالانه 150 ميليون دلار پوشاک به عراق صادر كند


